
Как сообщалось, суд над пред-
седателем Объединенной граж-
данской партии начался 23 марта 
во второй половине дня. Козлова 
задержали накануне и доставили в 
изолятор, в суде он присутствовал 
онлайн – был на связи по скайпу.

Николай Козлов просил, чтобы 
разбирательство отложили и ока-
зали ему медицинскую помощь. 
В последние дни он чувствовал 
себя плохо, а после того, как про-
вел ночь в одноместной камере, 
где вместе с ним были еще восемь 
человек, у него повысилось давле-
ние. По словам Козлова, атмосфера 
в камере была невыносимой: на 
пол плеснули концентрированный 
раствор хлорки. В итоге вечером 
23 марта его все-таки доставили в 
госпиталь МВД, а через сутки вер-
нули на Окрестина.

На суде Козлова защищал 
дежурный адвокат Григорий 
Лепшей. Адвокат, с которым у 
политика был заключен договор, 
была в командировке – она уча-
ствовала в другом судебном про-
цессе. О том, что в этот день будет 

разбирательство по делу Козлова, 
ее накануне не предупредили.

На суде присутствовала 
представитель ОГП Антонина 
Ковалева. Она рассказала 
«Народной Воле», что Николая 
Козлова задержали для установле-
ния личности. Политик говорит, 
что это случилось на бульваре 
Шевченко в Минске, а милиционе-
ры – что всё произошло на улице 
Осипенко.

Козлов утверждает, что его 
задерживал ОМОН и он никакого 
сопротивления не оказывал, нао-
борот, по дороге в РУВД вежливо 
беседовал с милиционерами, кото-
рые, кстати, снимали всё это на 
регистратор.

Человек, задерживавший 
Козлова, утверждает, что на каме-
ру никто ничего не снимал, а когда 
Козлова привезли в РУВД, он не 
хотел туда идти: упирался ногами, 
оказывал сопротивление и хватал-
ся за форменное обмундирование. 
Козлов говорит, что прекрасно зна-
ет работу органов милиции, пото-
му что у него самого 18-летний 

стаж в органах, и что он как раз все 
требования выполнял. Поэтому 
заявил ходатайство, чтобы суд 
запросил данные с видеокамер. 
Однако правоохранитель, высту-
павший в суде, заявил, что как раз 
в том месте, где Козлов оказывал 
неповиновение законным требо-
ваниям милиции, камер-то и не 
было! И что он немного перепутал: 
всё происходило не прямо у входа 
в здание РУВД, а на автостоянке 
за территорией отдела милиции, и 
именно там видеокамер нет.

Кстати, милиционер в суде 
выступал под псевдонимом 
– Александрович Александр 
Александрович.

В госпитале МВД Козлов про-
вел всего сутки. Врачи рекомендо-
вали ему наблюдаться у терапевта и 
каждый день делать кардиограмму. 
По словам Козлова, у него случил-
ся гипертонический криз, давле-
ние было за 200, аритмия. Козлов, 
сославшись на мнение врачей, ска-
зал, что у него было практически 
предынфарктное состояние.

«У него сердечно-сосудистая 

недостаточность, гипертониче-
ский криз, – рассказал «Народной 
Воле» адвокат. – Он зачитал справ-
ку, которую ему выдали в госпи-
тале МВД, после чего судья задал 
ему вопрос: «Вы ставили вопрос об 
инвалидности?» Николай Козлов 
ответил, что никогда раньше об 
этом не задумывался, но сейчас, 
конечно, подумает».

Козлов просил, чтобы к делу 
приобщили видеозаписи у входа 
в РУВД и справку из госпиталя 
МВД, чтобы затребовали историю 
его болезни, а также опросили тех, 
кто ехал вместе с ним в машине 
до РУВД. Ни одно из ходатайств, 
которые заявляли политик и его 
адвокат на данном судебном про-
цессе, не было удовлетворено 
судом.

Когда судья озвучил решение о 
15 сутках, Николай Козлов заявил, 
что это незаконное, необоснован-
ное и политически мотивирован-
ное решение.

Марина КОКТЫШ.
(Продолжение темы – на 2-й стр.)
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Выдавец:УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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Прачытай сам i перадай другому.

Дзякуй усiм, хто падтрымлiвае  
«Народную Волю» ў гэты надзвычай  

 цяжкi час. 
Рэдакцыя.

ДЕМОКРАТИЯ ПО-БЕЛОРУССКИ

103-я ўгодкі Беларускай Народнай 
Рэспублікі разам з намі, беларусамі, 

адзначалі ў многіх краінах свету

Николай Козлов перенес 
гипертонический криз

А судья Дмитрий Карсюк отправил его на 15 суток за решетку –  
якобы за неповиновение сотрудникам милиции

нУ И нУ!

«Пагоня» на ўвесь дом

У сталічным мікрараёне «Брылевічы» на дом  
вывелі вялізную праекцыю герба «Пагоня».

Відавочцы распавядалі, што затым сілавікі бегалі па бліжэйшых дамах і шукалі 
аўтараў гэтага творчага праекта.

Улады польскага Беластока ў знак 
салідарнасці вывесілі на гарадской 
ратушы бел-чырвона-белыя сцягі.

Акцыі салідарнасці прайшли  
і ў многіх іншых краінах свету.

У Дзень Волі вядомая патрыётка Ніна Багінская 
не магла не выйсці з бел-чырвона-белым сцягам 

на цэнтральную плошчу Мінска.

Салюты ў гонар Дня Волі

Сцяг на галоўным корпусе ўніверсітэта

У ноч з 24 на 25 сакавіка можна было 
ўбачыць мноства салютаў у розных раё-
нах сталіцы Беларусі. Паведамлялася, што 
салюты пачаліся адначасова ў 23.34 (такі 
нумар меў артыкул Адміністрацыйнага 

кодэкса, паводле якога судзілі за пратэсты 
дзясяткі тысяч беларусаў).

Феерверкі былі прысвечаны 103-
й гадавіне абвяшчэння Незалежнасці 
Беларускай Народнай Рэспублікі.

Напярэдадні Дня Волі, 24 сакавіка, 
вялізны бел-чырвона-белы сцяг з’явіўся на 
галоўным корпусе Беларускага дзяржаўнага 
ўніверсітэта, што насупраць Дома ўрада.

А ўчора і з акна корпуса Беларускага 
эканамічнага ўніверсітэта, што на 
вуліцы Свярдлова, таксама вывесілі 
гістарычны нацыянальны сцяг.
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ПРЫнЦЫПОВА!

Беларуси не царьки 
нужны, а мощная 

политическая сила

Спыніць палітычны ціск  
на Мікалая Казлова і Ігара Барысава!

К каким только уловкам не 
прибегают представители лука-
шенковской вертикали и сам их 
предводитель, чтобы в очеред-
ной раз объегорить собственный 
«народец»! Что-то заимствуют 
у обанкротившихся коммуни-
стов макарушек нагульновых. 
Чему-то научились у очковти-
рателей брежневского застоя. 
Бесчеловечную жестокость пере-
няли у бандитов и воров лихих 
1990-х. Но в чем перещеголяли 
всех своих учителей-предше-
ственников, так это в полити-
ческом мошенничестве, которое 
впитало в себя всё самое омерзи-
тельное, что накопило человече-
ство. И примеров такой мерзости 
можно приводить десятки и сот-
ни тысяч.

Но, пожалуй, ярчайшим при-
мером проявления всей мерзо-
пакости существующей власти 
стали так называемые выборы 
Президента Республики Беларусь, 
которые прошли в 2020 году. 
Назвать ни дату проведения, ни 

тем более результаты прошедшей 
кампании не представляется воз-
можным.

Во-первых, утром в назна-
ченный день так называемых 
выборов я зашел в Терюхский 
сельский избирательный уча-
сток и узнал от председателя 
комиссии Т.Н.Романюк, что из 
697 избирателей уже проголо-
совали досрочно 393 челове-
ка. Таким образом к 8.00 утра 
выборы фактически состоялись, 
потому что более половины 
зарегистрированных избирате-
лей уже вбросили свои бюлле-
тени в темную ночь. Замечу, ни 
члены избиркома, ни наблюда-
тели сторожить эти голоса не 
имели права.

Во-вторых, буквально через 
день у всех членов избиратель-
ной комиссии напрочь поот-
шибало память. Уже 11 августа, 
прошу прощения, та же пред-
седатель Т.Н.Романюк на мою 
просьбу ознакомиться с резуль-
татами прошедшей кампании 

заученно отчеканила: «Я уже не 
председатель комиссии, а библи-
отекарь. Протокол мы вывеси-
ли, но его кто-то сорвал! И я 
не обязана отчитываться». 
Странно как-то получается: ЦИК 
еще не подвел итоги, а комис-
сии уже нету. В течение недели 
автор созвонился и встретился 
с рядовыми уже тоже бывшими 
членами комиссии. Р.А.Бобиков, 
Н.М.Высоцкий, А.П.Казимирова, 
О.В.Короткевич, Г.Я.Мисякова – 
все в один голос твердили «не 
помню».

Безусловно, такое коллектив-
ное беспамятство привело меня в 
недоумение: как можно эпохаль-
ное событие и не запомнить, не 
пометить для себя итоги голосо-
вания на участке? Уверен, вдум-
чивый читатель давно догадался, 
для чего мне понадобилось мел-
кое деревенское недоразумение 
выносить на широкий простор 
информационного поля. Как 
капля воды отражает состояние 
моря, так небольшая деревня, 

которая по действующим соци-
альным стандартам «не дотяги-
вает» до права иметь деревен-
ский клуб, отражает состояние 
всей страны. А избирательные 
комиссии-фантомы, которые 
прекращают свои полномочия 
после сдачи итоговых протоко-
лов в вышестоящие комиссии, 
уж очень похожи на чертен-
ка из популярной миниатюры 
М.М.Жванецкого: «…прыгал по 
плечам, нагадил и скрылся в тру-
бе».

Мне же остается только сожа-
леть о том, что райисполкомов-
ские кукловоды в очередной раз 
обмишурили моих односельчан, 
поставивших подписи под про-
токолами, которые приходится 
прятать от людей. Знают, хитре-
цы, что у них-то все шито-кры-
то. Пока. Но они забывают, что 
все тайное когда-то становится 
явным.

Николай ВИТИКОВ, экс-депутат 
Терюхского сельского Совета 

депутатов Гомельского района.

ТОЧКА ЗРЕнИЯ

Сегодня я хочу поговорить с читате-
лями «Народной Воли» на очень важную 
тему – о переходе от конституционно-
го кризиса, в котором мы находимся 
сейчас, к цивилизованному государству. 
То, что теперь творится в нашей стране, 
это, давайте прямо скажем, варварство, 
какая-то дикость.

Недавно судили гомельчанина за 
то, что он слепил снеговика у себя воз-
ле дома, на своей частной земле, и на 
этой тающей фигуре написал: «Жыве 
Беларусь!». Его судили за то, что он 
будто бы проводил массовые несанк-
ционированные акции. Выходит, он со 
снеговиком организовал массовые меро-
приятия. Снеговик, видимо, что-то вро-
де польского кукловода, а эта надпись, 
которая нигде и никем не запрещена, 
видите ли, является экстремистской. Ну 
что тут скажешь!

Если говорить серьезно и в общем, то 
всё это, как и многое другое, и есть кон-
ституционный кризис. Ни одна статья, 
ни одна глава Конституции фактически 
не работают. Не работает глава о пра-
вах гражданин. В Конституции четко 
записано: каждый имеет право въезжать 
в страну и выезжать из нее, власть же 
ввела запрет, опустила шлагбаум. И не 
коронавирус виноват, просто тем, кто 
наверху, кажется, что лучше будет, если 
передвижение людей ограничить.

В Конституции говорится о свободе 
распространения информации – ну вот 
найдите, пожалуйста, в киосках оппозици-
онные газеты. Который месяц не печата-
ются «Народная Воля», «Свободные ново-
сти», «Белорусская газета» и другие. Дело 
не в типографиях, им просто-напросто 
запрещено тиражировать независимые 
издания. Это ли не запрет свободы слова?!

В Конституции говорится о праве на 
участие в профсоюзах, политических 
партиях, на проведение митингов, собра-
ний – а в действительности? То есть 
права не работают, включая даже право 
на жизнь. Узнаем из различных источ-
ников, что кое-кто из государственных 
органов занимается тем, что планирует 
какие-то политические убийства, то есть 
таким нечеловеческим образом стремит-
ся убрать оппонентов. Как ни печально, 
но у нас люди исчезают реально. Сколько 
политиков лишены жизни, сколько жур-
налистов, их просто убили и, видимо, не 
без участия тех, кто, собственно, и дол-
жен защищать правопорядок в стране.

На мой взгляд, не работают никакие 
статьи, которые должны балансировать 
все ветви власти. У нас президент – он 
же и судья. Он называет, кого судить, 
кто виноват, хотя ни следствия, ни суда 
еще не было. Он управляет сельским 
хозяйством, экономикой, ну всем. То есть 
понятие разделения властей в Беларуси 
отсутствует как таковое в принципе.

Как выходить из конституционного 
кризиса? Вариантов несколько. Первый 
– вернуться к Конституции 1994 года. 
Решает ли это проблему единовластия? 
Не решает. Это, я считаю, очень плохая 
Конституция, по существу калька россий-
ской, которая абсолютно не обеспечивает 
баланс между ветвями власти. И, в общем, 
Лукашенко благодаря такому Основному 
закону и стал этаким всевластителем судеб 
миллионов людей. И любой другой может 
абсолютно так же им стать. Ограничение 
на пребывание в должности президента 
страны двумя каденциями, которое там 
прописано, как видите, многие годы нико-
го не волновало. Лукашенко провел рефе-
рендум – и получил безграничную власть 
на безграничный срок.

Я предлагаю другой путь. Давайте 
обсудим мои предложения на страни-

цах «Народной Воли». Мой вариант: 
попробуем взять за основу Конституции 
Литвы, Латвии или Эстонии. Лучше мы 
не напишем. Это работающие, стопро-
центно работающие Конституции, в 
которых соблюден баланс между вет-
вями власти, где всё учтено. Нам нуж-
но только скорректировать количество 
депутатов парламента, исходя из того, 
сколько у нас населения. И не дурить 
голову, не заниматься, грубо говоря, 
фигнёй, разглагольствованием. Базар 
никогда не приводил ни к чему хороше-
му. Ни к чему хорошему не приведет он 
и в наших условиях.

Другая проблема. Вернемся к тем 
же литовской, латвийской, эстонской 
Конституциям, в которых отдельные 
главы посвящены положениям, харак-
теризующим эти страны как парламент-
ские республики, где у президента вла-
сти, образно говоря, с гулькин нос. При 
этом сразу заметим: у наших соседей 
партии имеют в обществе серьезный 
вес. А у нас? В парламенте по новой 
Конституции кто будет представлен? 
Партий-то настоящих нет. 

Еще когда на свободе был Бабарико, я 
высказал ему такое предложение. Ребята, 
у вас есть все ресурсы, чтобы создать 
мощную партию. Понятно, могут быть 
проблемы с ее регистрацией. В таком 
случае договоритесь с любой действую-
щей партией, у которой есть регистра-
ция, войдите в нее, сделайте нормальную 
массовую оппозиционную проевропей-
скую партию, потому что те, которые 
у нас сейчас формально существуют, – 
это имитация политической силы, сво-
еобразные кружки, клубы по интересам. 
Это, прямо скажем, ничто в стране поч-
ти с десятью миллионами жителей. У вас 
же, говорил я Бабарико, одних активи-
стов 20 тысяч, а с возникновением объе-
диненного штаба Тихановской, Цепкало 
и Колесниковой – под 30 тысяч человек. 
И плюс к этому миллион избирателей, 
которые подписались за ваших кандида-
тов. Пусть не миллион человек войдут в 
ваши ряды, напишут заявления о всту-
плении в партию, пусть таких будет сто 
тысяч, десятая часть, но этого количе-
ства людей хватит для того, чтобы иметь 
мощную политическую организацию. А 
представьте себе, сколько членов приба-
вилось бы на первом и втором воскрес-
ных маршах! В конечном итоге можно 
было бы иметь огромнейшую структуру.

К сожалению, меня не услышали. И 
вот представьте себе, что Лукашенко 
вынужден будет уйти, изменится 
Конституция, парламент станет в центре 
политической системы – и кто в него 
войдет? Не зря же определенные силы 
уже ухватились за создание пророс-
сийской партии. В этой ситуации меня 
просто шокирует эгоизм руководителей 
тех политических структур, которые 
зарегистрированы. Они, мягко говоря, 
спят в шапку. Откройте ворота, друзья, 
пусть все активные люди примыкают к 
вам… Что, боязнь потерять власть? Да, 
он, лидер партии, сейчас царек среди 
двух тысяч человек. А если будет двести 
тысяч, то кто он будет для них? Никто. 
Не потому ли у нас отсутствует всякая 
работа по партийному строительству?

К сожалению, исторических приме-
ров победы над диктаторами без пар-
тий я не знаю. Все Майданы, грузинская 
революция, армянская революция про-
ходили, друзья, при поддержке полити-
ческих партий.

Жду ваших комментариев, уважае-
мые читатели «Народной Воли».
Андрей КУРЕЙЧИК, драматург, гражданин 

Республики Беларусь.

ОТКРЫТЫМ ТЕКСТОМ

У них все шито-крыто…

Мы, прадстаўнікі дэмакратычных 
арганізацый і партый Беларусі, патрабуем 
спыніць пераслед па палітычных матывах 
лідараў Аб’яднанай грамадзянскай партыі і 
Беларускай сацыял-дэмакратычнай партыі 
(Грамада) Мікалая Казлова і Ігара Барысава.

Абодвух палітыкаў судзілі па відавочна наду-
маных матывах і абвінавачанні паводле арт.23.4 
КаАП. Барысаў быў пакараны 15 суткамі арышту, 
а Казлоў пасля знаходжання ў ЦІП на Акрэсціна 
быў дастаўлены ў шпіталь МУС. Акрамя 
таго, лідар АГП з’яўляецца падазраваным па 
крымінальнай справе паводле арт.407 КК РБ (раз-
галошванне дадзеных дазнання).

Лічым, што гэтыя справы з’яўляюцца 
помстай за палітычную дзейнасць абодвух, 
актыўную пазіцыю, з якой яны абаранялі 
правы чалавека, прасоўвалі дэмакратычныя 
каштоўнасці ў краіне.

Пераслед лідараў партый мы расцэньва-
ем як расправу над палітычнымі апанентамі 
дзейснай улады і абмежаванне іх права аба-
роны і трансляцыі пазіцыі прыхільнікаў.

Мы патрабуем ад ўлад і сілавых структур
– неадкладна вызваліць Ігара Барысава і 

Мікалая Казлова, а таксама ўсіх затрыманых, 
арыштаваных і асуджаных па палітычных 
справах;

– спыніць гвалт супраць лідараў дэмакра-
тычнай апазіцыі, грамадзянскіх актывістаў, 

няўрадавых арганізацый, а таксама незалеж-
ных СМІ.

Мы заклікаем беларусаў да салідарнасці 
адзін з адным у складаныя часы ўзмацнення 
рэпрэсій, а міжнародную супольнасць – да 
падтрымкі людзей, якія змагаюцца ў Беларусі 
за свабоду і дэмакратыю.

Юрый ГУБАРЭВІЧ,  
рух «За Свабоду»,

Аляксей СІГАЕЎ, БСДП,
Віталь РЫМАШЭЎСКІ, 

 Аргкамітэт па стварэнні партыі БХД,
Рыгор КАСТУСЁЎ, Партыя БНФ,

Ганна КРАСУЛІНА, АГП.

Свободу Игорю Борисову!
ЗАЯВЛЕнИЕ

Белорусские левые политические партии, 
профсоюзные организации выражают реши-
тельный протест в связи с арестом на 15 суток 
Игоря Борисова, председателя Белорусской 
социал-демократической партии (Грамада). 
Политически мотивированные приговоры, 
ложные показания противоречащих друг 
другу свидетелей, практика произвольно-

го задержания людей прямо на улицах без 
предъявления обвинений, тотальные зачист-
ки несогласных – с пыльных страниц учеб-
ников истории возвращаются в реальную 
жизнь.

Арест Игоря Борисова в очередной раз 
подтверждает, что в Беларуси перестала 
действовать не только Конституция, но и в 

целом законность, что нарушение прав чело-
века для белорусского репрессивного аппа-
рата стало нормой и что белорусским мили-
ционерам, прокурорам и судьями – явно не 
до законов.

Игорь Борисов в своей борьбе за демокра-
тию и социальную справедливость сейчас 
разделяет участь своих предшественников из 
Белорусской Социалистической Грамады и 
Белорусской Крестьянско-Рабочей Грамады, 
которые арестовывались царским самодер-
жавием и польским реакционным режимом 
санации, а также десятков тысяч белору-
сов, которые репрессированы действующим 
белорусским режимом.

Мы требуем немедленного освобождения 
Игоря Борисова и всех других политических 
заключенных, арестованных и осужденных по 
административным или уголовным статьям.

Мы требуем немедленно прекратить пре-
следование по политическим мотивам акти-
вистов политических партий, профсоюзов, 
негосударственных и некоммерческих орга-
низаций, инициатив, а также представителей 
СМИ, дворовых чатов, всех граждан.

Алексей СИГАЕВ, Белорусская социал-
демократическая партия (Грамада),

Сергей КАЛЯКИН, Белорусская партия левых 
«Справедливый мир»,

Дмитрий КУЧУК,  
Белорусская партия «Зелёные»,

Александр ЯРОШУК,  
Белорусский конгресс демократических 

профсоюзов.
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БЛІЦ

Денежные 
метаморфозы

Средняя заработная плата в Беларуси вплотную при-
близилась к самым низким значениям в странах Европы. 
Если в долларах, то за 2020 год она у нас составила 520 
единиц. По сравнению с 2019 годом в рублях вроде 
немного выросла, а вот в долларах потеряла аж 29 «зеле-
неньких». Сказалась девальвация белорусской денежной 
единицы.

Ниже Беларуси по среднемесячной зарплате стояли 
только Молдова и Украина. Причем в 2016 году долла-
ровая зарплата в нашей стране была 420 единиц, а в 
Молдове и Украине соответственно 245 и 180. Но к 2020 
году в этих государствах месячный заработок достиг 
соответственно 465 и 450 «зеленых». За пять лет раз-
ница в пользу Беларуси растаяла. А по данным на конец 
минувшего года средняя зарплата в реальном секторе 
Молдовы достигла 520 долларов, а в Украине прибли-
жается вплотную к 500. Соответственно и перспективы 
экономического роста у стран не одинаковые. МВФ и 
Всемирный банк предрекают Украине и Молдове устой-
чивый рост экономики, а вот для белорусской экономи-
ки они предвидят при отсутствии структурных реформ 
дальнейшую стагнацию и окончательное скатывание 
населения в европейскую нищету.

Если посмотреть на другие страны-соседи Беларуси, 
то только Россия недалеко ушла – ее народ довольству-
ется в среднем 674 долларами. В Польше на круг выхо-
дит 1917 долларов, в Литве – 1746, в Латвии – 1376. Да, у 
них больше надо платить за жилье, ЖКХ, общественный 
транспорт, но то, что остается как реальный заработок, 
значительно больше, чем у белорусов.

А вот раскладка по категориям населения. Учителям в 
Беларуси предлагают в среднем 307 долларов, в Украине 
– 323, в Латвии – 600, Литве – 960, в Польше – 1074 дол-
лара. Врач в Беларуси может рассчитывать на 423 дол-
лара, в названных странах-соседях – соответственно на 
539, 1800, 1800 и 2400 единиц в долларовом эквиваленте. 
Как говорится, комментарии излишни.

И еще. В 2020 году в Беларуси зарплатный фонд в 
госуправлении составил 1,2 миллиарда рублей, тогда как 
у учителей – 1,1 миллиарда, у врачей – 890,5 миллиона, 
хотя их явно больше, чем чиновников. Только в Минске 
недостает 650 врачей, порядка 200 преподавателей.

Дважды в год – в мае и ноябре – наряду со средней 
зарплатой, которую можно рассматривать как среднюю 
температуру по больнице, власти замеряют медианную 
и модальную зарплаты. Первая показывает уровень, 
ниже и выше которого располагаются две равные части 
работников, вторая – наиболее часто встречающаяся у 
трудящихся. Согласно ноябрьским данным, при средней 
начисленной зарплате в Беларуси 1301 рубль медианная 
зарплата составила 944 рубля, что меньше средней на 
27,4 процента, а модальная – 648 рублей, что меньше 
средней аж на 50 процентов. Причем это отставание из 
года в год увеличивается, что свидетельствует о расту-
щем расслоении людей по уровню зарплат. Значительно 
больше половины занятых в стране не видят средней 
зарплаты и в помине. 45,5 процента белорусов, а это 
4,2 миллиона человек, живут не более как на 193 дол-
лара в месяц. Это данные официальной статистики. 1,5 
процента наших соотечественников имеют доход менее 
200 рублей в месяц, 2,6 процента – менее 300 рублей. И 
только 8,7 процента людей располагают в месяц тысячей 
рублей и более.

Все знают, что самые высокие зарплаты в Беларуси 
у айтишников, у них только медианная составляет 4161 
рубль. Стоит выделить и узкий элитный круг управлен-
цев, которые зарабатывают не менее 5000 рублей. Их, 
правда, всего 92: 80 с зарплатой 5000–7000 рублей, 10 – с 
7000–10.000 рублей и двое – с зарплатой свыше 10.000 
рублей.

Вообще-то в цивилизованных странах не принято 
спрашивать, сколько человек получает. И даже разгово-
ры не заводят на эту тему. Всем известно, что уравни-
ловки в доходах людей быть не должно. Иначе это будет 
социализмом в худшем понимании этого слова. Но вот 
существует еще и такое понятие, как справедливость. В 
том числе и в оплате труда. Разве это справедливо, когда 
руководство, директор предприятия, да еще убыточного, 
которое существует на бюджетные подачки, купаются по 
белорусским меркам в деньгах, а его рабочие живут от 
зарплаты до зарплаты. Вот, к примеру, что нам сообща-
ют телеграм-каналы.

Рабочие убыточного «Гомсельмаша» зарабатыва-
ют в среднем 900 рублей, а вот гендиректор – 7500. 
Примерно столько же имеет и руководитель металлур-
гического завода в Жлобине, хотя у рабочих зарплата 
едва переваливает за тысячу рублей. Гендиректор 
«Беларуськалия» получает в семь раз больше, чем 
шахтер. Где же справедливость? Какое моральное пра-
во имеет, скажем, тот же руководитель БМЗ получать 
зарплату в несколько раз выше, чем в среднем у всего 
коллектива? Ладно бы предприятие имело хорошую 
прибыль, так ведь убыточное же!

Я, конечно, не ручаюсь за стопроцентную точность 
этих данных. И, естественно, не хотелось бы загляды-
вать в чужой карман. Но справедливость всё же должна 
быть. Нельзя кое-кому жировать, ущемляя интересы 
рядовых рабочих, которые своими руками создают мате-
риальные блага. К слову, капиталисты-собственники это 
давно поняли.

     нЕЗАВИСИМАЯ ЭКСПЕРТИЗА

Борис ЖЕЛИБА, профессор, 
доктор экономических наук Як вы думаеце, 

чаму ў Канстытуцыйную камісію 
не ўвайшоў ні адзін прадстаўнік апазіцыі?

Міхаіл ПАСТУХОЎ, 
былы член Канстытуцыйнага 

суда, доктар юрыдычных навук, 
уваходзіць у грамадскую 
канстытуцыйную камісію:

– Мяркую, праект ужо 
падрыхтаваны, бо Лукашэнка не раз 
гаварыў пра тое, што яму на стол 
паклалі ўжо некалькі праектаў новай 
Канстытуцыі. Уключаць апазіцыю 
ў склад гэтай камісіі – гэта тое ж 
самае, што запрашаць прадстаўнікоў 
дэмакратычных сіл ў выбарчыя камісіі. 
Яны на свае вочы пабачаць, што там 
адбываецца, і раскажуць пра гэта. 
Дзіўна, што дзяўчына з юрыдычнай 
адукацыяй у 21 год стала членам гэтай 
камісіі – гэта проста фантастыка! Не 
вельмі разумею, што робяць у складзе 
гэтай камісіі дактары, рэктар Акадэміі 
музыкі.

Уладзімір ГАНЧАРЫК, 
экс-кіраўнік Федэрацыі 

прафсаюзаў, кандыдат у 
прэзідэнты Беларусі на выбарах 

2001 года:
– А мне падаецца, што апазіцыі няма 

чаго рабіць у складзе той камісіі, бо, 
магчыма, усё ўжо загадзя спланавана. 
Дый увогуле, каму там патрэбны іншыя 
меркаванні?

А калі б і ўключылі пару 
апазіцыянераў – што яны змаглі б 
змяніць?

Пытанне толькі ў адным: як 
буд у ць мяняць Канстыт у цыю? 
Гэта будуць чыста касметычныя 
па п раў к і  ц і  неш та бол ьш 
глаба л ьнае?  М я рк у юч ы па 
выказваннях, якія гучалі апошнім 
часам з вуснаў чыноўнікаў, на 
вялікую і сур’ёзную працу людзі 
не настроены. Старшыня Палаты 
прадстаўнікоў увогуле заявіў, што, 
маўляў, і цяперашняя Канстытуцыя 
добрая, не варта яе моцна ламаць.

І нават калі б апазіцыя ўвайшла ў 
склад гэтай камісіі, усё роўна ўлада 
правяла б свае папраўкі. Потым будзе 
рэферэндум. Там будуць галасы лічыць 
так, як і на выбарах?

Мне падаецца, што ўлада проста 
цягне час… Гэта проста гульня.

Мечыслаў ГРЫБ, 
старшыня Вярхоўнага Савета 

Рэспублікі Беларусь 12-га 
склікання, падпісант першай 

Канстытуцыі незалежнай 
Беларусі:

– Я з’яўляюся старшынёй 
грамадскай камісіі па распрацоўцы 
змен і дапаўненняў у Канстытуцыю. 
Наша камісія існуе з сакавіка 2019 года. 
І мяне таксама не запрасілі ў склад 
афіцыйнай камісіі. Мы сустракаліся 
са старшынёй Канстытуцыйнага суда 
і прапаноўвалі сваю дапамогу, казалі, 
што гатовы супрацоўнічаць, даць 
свой праект Канстытуцыі, але Пётр 
Міклашэвіч нам ветліва сказаў, што ім 
не трэба.

У складзе афіцыйнай камісіі вельмі 
шмат чыноўнікаў, якія даўно не 
працавалі з алоўкам над канкрэтным 
праектам. Яны могуць выступаць, 

падпісваць дакументы, але не 
распрацоўваць іх. Там ёсць некалькі 
прафесійных юрыстаў, але якое заданне 
яны будуць выконваць – ніхто не ведае. 
Нідзе ж публічна не абмяркоўваецца 
праца камісіі, не вядома, што яны 
робяць. Усё цішком.

Таго ж Аляксандра Пласкавіцкага, 
добрага, між іншым, юрыста, былога 
кіраўніка галоўнага прававога 
ўпраўлення Адміністрацыі прэзідэнта, 
які абслугоўваў уладу, таксама не 
запрасілі ў гэтую камісію, бо сёння ён 
не падтрымлівае Лукашэнку.

Калі няма спрэчак, розных 
меркаванняў, няма і надзеі на тое, што 
будзе распрацаваны добры праект.

Юрый ВАСКРАСЕНСКІ, 
палітолаг:

– А навошта там вясельныя 
генералы? Старая тытульная апазіцыя 
ўсю электаральную кампанію і ўвесь 
мінулы год сябе наогул ніяк не 

праяўляла, толькі зараз па вясне пачалі 
ажываць.

У камісіі не патрэбны тыя, хто 
займаецца бутафорыяй. Нагадаю, што 
калі Анатоль Лябедзька збіраў папраўкі 
ў Канстытуцыю і праводзіў з гэтай 
нагоды сустрэчу ў IBB, мы спрабавалі 
туды патрапіць са сваімі прапановамі, 
але нас не пусцілі. Ну як можна пасля 
гэтага з ім гаварыць і запрашаць у 
склад камісіі?

Што тычыцца дзеючага складу 
Канстытуцыйнай камісіі, то там, 
на мой погляд, прадстаўлены 
максімальна шырокі спектр 
грамадства. Трэба быць не толькі 
юрыстам, але і трымаць руку на пульсе 
жыцця краіны. Калі вы памятаеце, 
усіх прадстаўнікоў апазіцыі запрашалі 
на Усебеларускі народны сход. Яны 
паспяхова папазіравалі ў сацыяльных 
сетках, але на УНС не прыйшлі. І 
пасля гэтага яны хочуць, каб іх яшчэ 
кудысьці запрашалі? На жаль, іх час 
скончыўся…

Віктар МАРГЕЛАЎ, 
сустаршыня Рэспубліканскай 

канфедэрацыі 
прадпрымальніцтва:

– Думаю, гэтае пытанне трэба 
задаць тым, хто фарміраваў склад гэтай 
камісіі. Наколькі я ведаю, бізнесменаў 
туды не запрашалі. Хаця ў свой час дзе-
лавая супольнасць сфармулявала нека-
торыя палажэнні, якія хацела б бачыць 
у новай Канстытуцыі. Але, шчыра 
кажучы, іх нікому так і не аддалі – 
у мінулым годзе гэта нікому не было 
патрэбна. А наколькі гэта карысна зараз 
– вялікае пытанне. Шчыра кажучы, я 
не чуў, каб нехта вельмі рваўся рабіць 
нейкія прапановы наконт таго, як трэба 
змяніць Канстытуцыю. Пакуль усё ідзе 
вельмі ціха. Верагодна, усе разумеюць, 
што будзе рабіць гэта Канстытуцыйная 
камісія і як пабудавана яе праца…

Андрэй ДЗМІТРЫЕЎ, 
сустаршыня грамадскага 

аб’яднання «Гавары праўду»:
– Мы звярталіся да прэм’ер-міністра 

Рамана Галоўчанкі, і я гатовы быў 
увайсці ў Канстытуцыйную камісію, 
працаваць. Але там патрэбны людзі, 
якія будуць проста моўчкі ківаць і 
запісваць. Гэта іншы фармат.

Мне наогул здаецца, што Лукашэнка 
не жадае ніякіх сур’ёзных змен 
Канстытуцыі. І нават падчас адкрыц-
ця працы Канстытуцыйнай камісіі 
Лукашэнка адзначыў, што некаторых 
беларусаў і ў гэтай Канстытуцыі ўсё 
задавальняе. Мне здаецца, Лукашэнка 
ўвогуле не хоча мяняць расклад 
палітычных сіл, нават на карысць сваіх 
жа. Ну вось колькі гадоў ужо кажуць 
пра тое, што «Белая Русь» жадае стаць 
палітычнай партыяй? А воз і цяпер там.

Мне здаецца, гэта частка гульні, фінал 
якой – прыйсці ў рэшце рэшт да высно-
вы, што дзеючая Канстытуцыя працуе, 
яна добрая і нічога глабальна мяняць 
не трэба. А калі і трэба, то праца над 
карэкціроўкамі можа зацягнуцца яшчэ 
як мінімум да наступных парламенцкіх 
выбараў. Нават «дэмакрат» Васкрасенскі, 
які раней паўсюль казаў пра тое, што 
хоча дэмакратычных змен у краіне, у 
выніку заявіў, што адна з яго прапаноў 
– узаконіць Усебеларускі сход. Я думаю, 
што любы апазіцыянер адразу ўздымаў 
бы зусім іншыя пытанні.

Валерый ФАДЗЕЕЎ, 
заслужаны юрыст Рэспублікі 

Беларусь, былы намеснік 
старшыні Канстытуцыйнага суда:

– Напэўна, таму, што перад гэтай 
Канстытуцыйнай камісіяй стаіць 
вельмі канкрэтная задача – зрабіць так, 
каб у Канстытуцыі нічога асабліва не 
мяняць. Бо было сказана даволі ясна: 
не трэба рэзкіх рухаў. А калі запрасіць у 
склад камісіі людзей з альтэрнатыўнымі 
думкамі, то яны будуць выступаць за 
больш радыкальныя рашэнні.

Я напрыканцы мінулага года 
накіраваў у Палату прадстаўнікоў свае 
прапановы, але не ўвесь тэкст – каля 
20 прапаноў, але мне нават не зрабілі 
ласку адказаць…

Марына КОКТЫШ.

Анатоль ЛЯБЕДЗЬКА:
«Мы нікога

не абмяжоўваем 
  у правах…»

«Народная Воля» вырашыла ўдакладніць у Анатоля Лябедзькі, 
чаму ён не захацеў пусціць Юрыя Васкрасенскага на сустрэчу, 
прысвечаную распрацоўцы новага праекта Канстытуцыі, пра 

якую той узгадаў у нашым бліц-апытанні.
– У Юрыя Васкрасенскага ёсць пэўныя прэферэнцыі ў СІЗА КДБ, у самім 

КДБ, у Адміністрацыі Лукашэнкі, – гаворыць Анатоль Лябедзька. – А што 
тычыцца грамадскай канстытуцыйнай камісіі альбо працоўнай групы, то ў 
яго такія ж правы, як у сямі мільёнаў беларускіх выбаршчыкаў.

На мерапрыемства, пра якое ўзгадвае Васкрасенскі, запрашалі экспертаў, 
якія працуюць над праектам Канстытуцыі, а таксама прадстаўнікоў 
палітычных і грамадскіх арганізацый, якія ангажаваны ў гэты працэс.

Васкрасенскаму было даволі ясна сказана, што ў яго такія ж магчымасці, 
які і ва ўсіх астатніх грамадзян: падчас прамога эфіру ён можа задаваць 
пытанні, каментаваць праект, уносіць прапановы. Мы нікога не абмяжоўваем 
у правах незалежна ад таго, якіх палітычных поглядаў прытрымліваецца 
чалавек і якому Богу моліцца. Вось і ўсё.

Васкрасенскі не з’яўляецца ні членам грамадскай канстытуцыйнай камісіі, 
ні членам канкрэтнай рабочай групы, і ён не той персанаж, перад якім мы 
павінны сцяліць дывановую дарожку. Яго ніхто не абмяжоўваў у правах, але 
і ніякіх прэферэнцый для яго мы рабіць не будзем.

Магчыма, ён ішоў за нейкім скандалам альбо каб выкарыстаць нашу 
пляцоўку ў сваіх інтарэсах. Але мы працуем паводле сваіх планаў, а не павод-
ле планаў Церцеля, Лукашэнкі і Васкрасенскага.

А адказ на пытанне, чаму апазіцыю не запрасілі ў склад афіцыйнай 
Канстытуцыйнай камісіі, на мой погляд, вельмі просты. Мы рыхтуем 
Канстытуцыю новай Беларусі і хацелі б, каб гэты праект быў напісаны з 
удзелам як мага большай колькасці грамадзян. А ва ўлады мэты зусім іншыя. 
Для іх канстытуцыйная рэформа – гэта такі манеўр, частка перамоўнага пра-
цэсу з Масквой, ім не патрэбна ўвогуле мяняць Канстытуцыю. Яны пішуць 
Канстытуцыю не для людзей, а для сябе. Таму ў склад той камісіі чужых 
людзей і не запрасілі.

А мы працуем па прынцыпе максімальнай адкрытасці. На гэтым этапе 
мы прэзентавалі абасалютна ўсе раздзелы Асноўнага закона краіны. А што 
мы сёння ведаем пра праект, над якім працуе афіцыйная камісія акрамя 
таго, што яны хочуць узаконіць такую зусім незразумелую структуру, як 
Усебеларускі народны сход? Абсалютна нічога!

КРОПКІ нАД «І»

Гуртаванне палякаў Беларусі пад пагрозай
Такога наскоку на гуртаванне палякаў у Беларусі, здаецца, раней не было. На 15 сутак асуджана старшыня 

не прызнанага беларускімі ўладамі Саюза палякаў Беларусі (СПБ) Анжаліка Борыс. Праведзены ператрусы ў актывіста 
Анджэя Пачобута ў Гродне (ён жа і затрыманы). Праведзены вобыск у старшыні Ваўкавыскага аддзела СПБ 

Марыі Цішкоўскай і старшыні Лідскага аддзела СПБ Ірыны Бернацкай.

РЭПРЭСІІ

Крымінальная справа ўзбуджана 
Генеральнай пракуратурай супраць 
Анжалікі Борыс і групы асоб па частцы 
3 артыкула 130 Крымінальнага кодэк-
са Рэспублікі Беларусь – “Наўмысныя 
дзеянні, накіраваныя на ўзбуджэнне 
нацыянальнай і рэлігійнай варожасці 
і розні па прыкмеце нацыянальнай, 
рэлігійнай, моўнай, і іншай сацы-
яльнай прыналежнасці, а таксама па 

рэабілітацыі нацызму, здзейсненыя 
групай асоб”.

Паводле інфармацыі, распаўсюджанай 
тэлеграм-каналам Генеральнай праку-
ратуры, “з 2018 года па цяперашні час 
на тэрыторыі горада Гродна і іншых 
населеных пунктаў вобласці з прыцяг-
неннем непаўнагадовых арганізавалі 
і правялі шэраг незаконных маса-
вых мерапрыемстваў па ўшанаванні 

антысавецкіх бандфарміраванняў, працу-
ючых падчас і пасля Вялікай Айчыннай 
вайны, якія ўчынялі рабунак, забойствы 
мірнага насельніцтва Беларусі, знішчалі 
маёмасць. Іх учынкі пераследавалі мэты 
рэабілітацыі нацызму, апраўданне гена-
цыду беларускага народа”.

Учора, 25 сакавіка, сілавікі з’явіліся 
ў польскай грамадскай школе і 
сядзібе Саюза палякаў у Гродне. Была 

канфіскавана аргтэхніка і тэлефоны.
Нагадаем, што Анжаліку Борыс 

асудзілі на 15 сутак паводле артыку-
ла 24.23 Адміністрацыйнага кодэкса 
“Парушэнне парадку арганізацыі ці пра-
вядзення масавых мерапрыемстваў”. Яе 
абвінавацілі ў арганізацыі і правядзенні 
свята “Казюкі”, якое штогод праводзіцца 
Саюзам палякаў побач з іх сядзібай.

Міхал КАРНЕВІЧ.
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П О Ш Т А

КалОНКа 
алЕСя НяЎвЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГаЗЕта–ЧытаЧ

пРаШУ СлОва!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИНа жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На ЗаМЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НаБОлЕлО!

ЕСть вОпРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый Опыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».

4
Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З пОШты ГалОЎНаГа РЭДаКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Ці забароняць 
нам яны 
да цешчы ездзіць 
на бліны?
Фатограф з Крэва Сяргей Гапон 
на сваёй сядзібе, якая знаходзіцца 
на схіле Юр’евай гары, арганізаваў 
Масленіцу. Здалёк за дзействам 
назіралі супрацоўнікі міліцыі, а 
назаўтра запрасілі Гапона ў рай-
аддзел, дзе, паводле яго слоў, 
“распачалі адміністрацыйную 
справу за арганізацыю частавання 
блінамі”.

Было і колісь небагата
Падстаў для радасці ў жыцці.
Цяпер жа ўвогуле і ў свята
Шчаслівых твараў не знайсці.
Народ, на жаль, расчараваны –
Адчуў псіхалагічны ўдар.
Яшчэ і сыпле соль на раны
Краіны нашай валадар.
Таму прыемна, калі хтосьці,
Нягледзячы на злы кавід,
Імкнецца трохі весялосці
Прыўнесці ў наш панылы быт.
Хіба ж учынак дрэнны гэты,
Хіба ж намер яго дурны,
Як хтось не на віно й катлеты
Гасцей пазваў, а на бліны?
Здаўна пануе завядзёнка –
На Масленіцу з’есці блін,
Калі ж гатуе смачна жонка,
Дык можна з’есці не адзін.
Дзяцюк з правінцыі таксама
У паслязімнюю пару,
Як колісь для самога мама,
Нагатаваў бліноў гару.
Гасцей сабралася багата
На схіле Юр’евай гары.
А калі цеснай стала хата,
Дык весяліліся ў двары.
І гаспадар з гарачай печы
Бліны выцягваў зноў і зноў.
(Я сам з ахвотаю, дарэчы,
Пакаштаваў бы тых бліноў.)
Але нядоўга цешыў вока
Малюнак радасны такі,
Бо сталі шастаць недалёка,
Як згаладалыя ваўкі
На паляванні, людзі ў форме.
Як быццам шасталі дарма,
Бо ўсё на гэтай сходцы ў норме –
Сцягоў нацдэмаўскіх няма,
А толькі нейкія забавы.
І відавочна, што “мянтам”
Такі малюнак не цікавы.
А каб пілі гарэлку там,
Для іх усё было б празрыста,
У двор прыйшлі б ужо даўно
І захацелі б грам па трыста
Кульнуць з гасцямі заадно.
Гарэлка іх магла завабіць,
Але не вабілі бліны,
Таму і назіралі, мабыць,
На гэты фэст са стараны.
…Калі раз’ехаліся госці
(Цудоўным быў душэўны стан!),
Начальнік зелянеў ад злосці,
Служак пазваўшы “на дыван”:
– Вы, можа, самі на халяву
Хацелі падысці к блінам?
Чаму не зладзілі аблаву?
І што “наверсе” скажуць нам?
Там неўспадоб любыя сходкі –
Хай лепш не будзе іх зусім.
Патрэбна, каб сцвярджалі зводкі,
Што мы не дармаеды ўсё-ткі,
Што, так сказаць, не ў шапку спім.
А значыць, тэрмінова трэба
Узяць нацдэма ў абарот.
Хай надалей кавалак хлеба,
А не бліны піхае ў рот…
                      ***Ва ўсім шукаючы крамолу,
Калісьці зробяць так яны,
Што нельга будзе без дазволу
Да цешчы ездзіць на бліны.

І слова дастаткова
Пераканаўся канчаткова,
Пражыўшы больш за пяцьдзясят:
Парою дастаткова й слова,
Каб лішняга нашвэркаць шмат…
Смеху варта
Сядзіць у інтэрнэце свет…
Таму і смешна мне якраз:
Прыдумаў хтосьці інтэрнэт,
Каб эканоміць людзям час…
Гаспадар і гаспадыня
Чалавек – вяршыня Боскіх мар
І Яго найлепшае стварэнне.
І свайго ён лёсу гаспадар.
Покуль гаспадыню не сустрэне…

АБРАКАДАБРА

Як улады на Гродзеншчыне 
«рыхтаваліся» да Дня Волі

Апошні тыдзень перад Днём Волі на Гродзеншчыне стаў найбольш дынамічным: арышты, звальненні, 
папярэджанні, калона бранятэхнікі ў горадзе і нават юрыдычная праверка мастацкай выстаўкі...

У панядзелак 22 сакавіка стала 
вядома, што ў Слоніме і Смаргоні 
ўлады адмовілі актывістам у 
правядзенні акцый у гонар Дня 
Волі. У Смаргоні міліцыя, медыкі і 
камунальныя службы не заключылі 
дамовы з тымі, хто падаваў заяўку 
на абслугоўванне мерапрыемства. А 
ў райвыканкаме на падставе гэтага 
адмовілі ў яе задавальненні.

У Слоніме адмовілі на пад-
ставе таго, што інфармацыя аб 
правядзенні святкавання нібыта 
загадзя з’явілася ў СМІ. Насамрэч 
аб гэтым напісаў тэлеграм-канал, які 
мясцовыя актывісты адносяць да 
праваахоўных органаў. Тым не менш 
па гэтай прычыне ў дазволе было 
адмоўлена.

У той самы панядзелак у 
Ваўкавыску міліцыя прыйшла на кур-
сы «Мова нанова». Маўляў, паступіў 
сігнал і ўсім трэба праследаваць у 
аддзяленне міліцыі. Людзі пачалі 
абурацца, што ўжо і мову вывучаць 
нельга, але сілавікі патлумачылі, 
што такія дзеянні могуць быць 
расцэнены як непадпарадкаванне 
супрацоўнікам міліцыі. Усіх завезлі 
ў РАУС, з кожным правялі гутарку і 
далі падпісаць паперу з папярэджан-
нем наконт удзелу ў несанкцыянава-
ных масавых мерапрыемствах. Людзі 
не напалохаліся, а адзін жартаўліва 
заўважыў, што «ўлады да Дня Волі 
рыхтуюцца больш за іншых».

У Смаргоні на Дзень Волі 
шматлікім актывістам даслалі позвы, 
што 25 сакавіка ў 11 гадзін яны 
павінны з’явіцца ў міліцыю. А да 
доктаркі мясцовага шпіталя Наталлі 
Курбацкай, якая падавала заяву на 

правядзенне масавага мерапрыем-
ства ў Дзень Волі і атрымала адмову, 
была праяўлена асаблівая ўвага: пра-
цэс уручэння позвы па месцы працы 
здымалі нават на відэа.

Вядомага ў горадзе 
прадпрымальніка Рамуальда Улана, 
які месяц таму быў асуджаны на 
«хімію» за тое, што сфатаграфаваў 
і змясціў у сеціве налепленыя на 
плоце ўлёткі з інфармацыяй аб 
супрацоўніках міліцыі, менавіта 
25 сакавіка адправілі ва ўстанову 
адкрытага тыпу аж у Гомель.

На прадпрыемстве «Гродна Азот» 
яшчэ напрыканцы мінулага тыдня 
давялі інфармацыю, што з 24 па 26 
сакавіка ніякія адгулы падпісвацца 
не будуць. Дарэчы, гродзенскія 
актывісты нават не падавалі ніякіх 
заявак на правядзенне святочных 
мерапрыемстваў.

Навагрудскія музеі засталіся 
без найбольш кваліфікаваных сваіх 
супрацоўнікаў. 22 сакавіка стала 
апошнім працоўным днём Галіны 
Кавальчук, якая адпрацавала ў музеі 
22 гады і якую яшчэ два гады таму 
прызнавалі найлепшым работнікам 
музея. А звольнілі за тое, што 
праводзіла экскурсіі для жыхароў 
Навагрудка, сярод якіх былі людзі, 
пакараныя судом «за ўдзел у несанк-
цыянаваных акцыях».

Трохі раней стала вядома, што 
з музеем развітаецца і навуковы 
супрацоўнік Тамара Вяршыцкая. 
Яна стварыла ў Навагрудку Музей 
яўрэйскага супраціву і занесена ў 
Кнігу гонару Навагрудскага раё-
на. Кантракт Вяршыцкай дзейнічае 
да 2 красавіка 2021 года. Яна так-

сама праводзіла экскурсіі для тых, 
хто быў пакараны судом «за ўдзел у 
несанкцыянаваных акцыях».

А яшчэ 1 студзеня з пасады дырэк-
тара Дома-музея Адама Міцкевіча 
ў Навагрудку знялі Мікалая Гайбу, 
які кіраваў установай больш за 20 
гадоў.

22 сакавіка ўласны карэспандэнт 
«Газеты Слонімскай» у Мастах Язэп 
Палубятка пайшоў па позве на допыт 
у міліцыю і дахаты не вярнуўся. У яго 
доме правялі ператрус, канфіскавалі 
сістэмны блок камп’ютара, сканер, 
фотаапарат. Папярэдне яму сказалі, 
што затрымалі за публікацыі ў тэле-
грам-каналах. Але ў яго ў тэлефоне 
нават не быў інсталяваны месенджар 
«Тэлеграм».

Ужо з панядзелка гродзенцы 
пачалі атрымліваць паведамленні 
ў тэлефонах з папярэджаннямі аб 
адказнасці за ўдзел у несанкцыя-
наваных акцыях. У іх гаварыцца, 
што «за ўдзел у мітынгах давядзец-
ца заплаціць 100 базавых велічынь, 
паўторна – 200 б.в. альбо 30 сутак. 
За аўтамабільныя сігналы – вялікі 
штраф. Выкарыстоўваць бчб-сцягі 
забаронена. Прывёў дзіця на мітынг 
– 870 рублёў штрафу».

Папярэджанні атрымлівалі 
і тыя, хто ні разу не прыцягваўся 
да адміністрацыйнай адказнасці за 
ўдзел у несанкцыянаваных акцыях.

22 сакавіка ўвечары па вуліцах 
Гродна паказальна праехала кало-
на баявых машын пяхоты. Нібыта з 
часці на палігон – на вучэнні.

А ў аўторак 23 сакавіка апоўдні да 
«Цэнтра гарадскога жыцця» ў Гродне 
пад’ехаў мікрааўтобус з АМАПам. 

Вось толькі і «Цэнтр гарадскога 
жыцця», і крама з нацыянальнымі 
сувенірамі і сімволікай былі зачы-
нены. Сілавікі круціліся там каля 
гадзіны, а пасля з’ехалі.

У той самы час на гарадскім 
тэлебачанні выступаў старшы-
ня Гродзенскага аблвыканкама 
Уладзімір Каранік. Ён паведаміў, 
што ў «Цэнтры гарадскога жыцця» 
прадстаўлена выстаўка, у дачыненні 
да якой ёсць падазрэнне. «І калі рап-
там высветліцца, што ў яе межах 
адбываецца спроба рэабілітацыі 
альбо гераізацыі нацыстаў і іх 
прыхільнікаў, мы будзем рэагаваць у 
адпаведнасці з устаноўленымі зако-
нам тэрмінамі», – заявіў старшыня 
аблвыканкама.

У гэты час у «Цэнтры гарадско-
га жыцця» экспануецца выстаўка 
мастака Алеся Пушкіна. Каранік 
сказаў, што зараз праводзіцца яе 
юрыдычная ацэнка.

Увечары 23 сакавіка ў Гродне 
міліцыя затрымала старшыню 
непрызнанага беларускімі ўладамі 
Саюза палякаў Анжаліку Борыс. Яе 
толькі ў мінулую нядзелю пераабралі 
на чарговым з’ездзе на гэтую паса-
ду. Дарэчы, «Народнай Волі» пасля 
абрання яе на пасаду старшыні яна 
сказала, што адчувае вялікую адказ-
насць за тое, каб захаваць грамад-
скую арганізацыю.

Нагодай для затрымання стала 
быццам адміністрацыйная спра-
ва за правядзенне альтэрнатыўнага 
свята «Казюкі», якое СПБ ладзіць 
штогод. Асудзілі Борыс 24 сакавіка 
на 15 сутак у закрытым пасяджэнні 
паводле артыкула 24.23 «Парушэнне 

парадку арганізацыі ці правядзення 
масавых мерапрыемстваў».

У Бярозаўцы Лідскага раёна да 
шэрагу актывістаў з самай раніцы 24 
сакавіка прыехалі амапаўцы з паста-
новай на агляд кватэр. Шукалі тых, 
хто мог быць датычным да пагроз і 
абраз сілавікоў і чыноўнікаў. У паста-
нове аб правядзенні агляду жылля 
гаварылася, што пагрозы і абразы 
ўтрымліваюцца ў электронных зва-
ротах, накіраваных у дзяржустановы 
не толькі да сілавікоў і чыноўнікаў, 
але і дзеючага прэзідэнта. З 
гэтай нагоды і канфіскоўвалася 
камп’ютарная тэхніка і мабільныя 
тэлефоны.

У сераду некалькі дзясяткаў 
пенсіянераў пікетавалі Генеральнае 
консульства Рэспублікі Польшча, 
а таксама консульства Літоўскай 
Рэспублікі ў Гродне. У руках яны 
трымалі плакаты, змест якіх 
абражаў гэтыя краіны, а такса-
ма актывістаў беларускай апазіцыі, 
якія знаходзяцца там у вымушанай 
эміграцыі. Міліцыя і АМАП акцыю 
не разганялі, мітынгоўцаў здымала 
дзяржаўнае тэлебачанне.

Дарэчы, пазней некаторыя з 
гэтых мітынгоўцаў пайшлі да кра-
мы «Адметнасць», дзе прадаец-
ца беларуская сімволіка і нацы-
янальныя сувеніры. Там паводзілі 
сябе агрэсіўна, выкрыквалі лозунгі 
кшталту «нацыская сімволіка». 
Гаспадары крамы вымушаны былі 
зачыніць дзверы на ключ, бо баяліся, 
што тыя могуць у памяшканні 
паразбіваць вітрыны.

Міхал КАРНЕВІЧ.

ОСТРЫЙ ВЗГЛЯД

нЕЛЬГА МАЎЧАЦЬ!

SOS!

Кто в Пинске 
спровоцировал 

людей 
на столкновение 

с милицией?
23 марта в Бресте началось рассмотрение уголовного дела о 

столкновении в Пинске 9 августа большой группы граждан с 
милицией. Обвинения выдвинуты 14 человекам. Все проходят по 
статье 293 УК, которая предусматривает от трех до восьми лет 
лишения свободы.

Не будем гадать, какой вердикт вынесет суд. Но в любом случае 
не обойти стороной такой вопрос: кто спровоцировал людей на 
столкновение с милицией? Все произошло после того, как участ-
ковые избирательные комиссии пошли на явное нарушение закона 
– после подсчета голосов они не вывесили итоговые протоколы, 
подтвердив таким образом догадки пинчан, что результаты выборов 
сфальсифицированы. Поскольку бюллетени после их обработки 
доставляются в местные органы власти, то народ и двинулся к гори-
сполкому, чтобы все же узнать результаты голосования.

Скажите, почему милиция пошла на разгон граждан? Они, 
избиратели, ведь требовали от местных властей всего лишь 
соблюдения законности. Что, трудно было вывесить итоговые 
протоколы на каждом избирательном участке? В конце концов, 
не составляло труда при необходимости пересчитать бюллете-
ни в присутствии представителей общественности. А то, как 
поступили руководители участковых комиссий, только вызвало 
больше подозрений насчет фальсификаций при подсчете голосов. 
Понятна роль в этом тех же местных вертикальщиков. Не без их 
натиска произошло грубое нарушение закона со стороны многих 
членов избирательных комиссий.

Так, скажите, кого нужно привлекать к ответственности – тех, 
кто отстаивал справедливость, или тех, кто совершил престу-
пление, проигнорировав требование Избирательного кодекса? 
Пинчане не брали штурмом горисполком, не поджигали помеще-
ния, в которых размещались участковые комиссии, не применяли 
насилие к их членам, как и к руководителям местной власти. 
Столкновение с милицией – это ответная реакция на ее неправо-
мерные действия по отношению к участникам мирного протеста. 
Зачем тогда это судилище?

Если кто-то в верхних эшелонах власти думает, что таким 
образом можно «навести порядок» в стране, то, я уверен, это не 
приведет к положительному результату. Общественность требует 
одного – справедливости. Результаты президентских выборов 
сфальсифицированы не только в Пинске, а потому необходимо, 
не откладывая, провести новые, с соблюдением всех демократи-
ческих норм.

Никита ПАХОЛЬЧУК,
гражданин Республики Беларусь.

Ды тут і сляпому ўсё зразумела…
Калі не памыляюся, толькі за дзень 

да пачатку суда над доктарам Арцёмам 
Сарокіным і журналісткай Кацярынай 
Барысевіч Генеральная пракуратура 
аб’явіла, што заведзена крымінальная 
справа па факце смерці Рамана 
Бандарэнкі. Што ж, хоць са спазненнем, 
але як быццам зроблены нейкі крок у 
расследаванні гібелі маладога чалавека.

На што я, як, мабыць, і многія 
іншыя, звярнуў увагу, знаёмячыся 
з доўгачаканым прэс-рэлізам? На 
такую трактоўку (даю без перакладу): 
“Генеральная прокуратура возбудила 
уголовное дело по ч.3 ст.147 УК по фак-
ту умышленного причинения тяжело-
го телесного повреждения, повлекшего 
по неосторожности смерть Бондаренко 

Романа Игоревича. Причастность 
сотрудников органов внутренних дел 
к причинению Бондаренко Р.И. теле-
сных повреждений не установлена». 
Выходзіць, міліцыя не вінавата ў гібелі 
Рамана. У пастарунак Цэнтральнага 
раёна г.Мінска ён быў дастаўлены пасля 
таго, як атрымаў моцную траўму.

У сеціве круціцца ролік, кадры якога, 
у прынцыпе, праліваюць святло на тое, 
што адбылося вечарам 11 лістапада 
мінулага года ў адным з двароў так 
званай Плошчы Перамен. Мужчыны, 
падобныя на беларускага хакеіста 
і бізнесмена Дзмітрыя Баскава і 
кікбаксёра Дзмітрыя Шакуту, спачатку 
прымянілі фізічную сілу да Рамана, а 
потым зацягнулі яго ў мікрааўтобус і 

разам з пацярпелым зніклі ў невядомым 
накірунку. Следчыя, мабыць, маюць 
ужо ўсю карціну трагічнага злачынства. 
Толькі чамусьці не ўзгадваецца, на якой 
стадыі знаходзіцца расследаванне, ці 
хутка справа будзе накіравана ў суд.

Як вядома, тыя, каго грамадскасць 
падазрае ў забойстве Рамана Бандарэнкі, 
ходзяць на свабодзе. У той час, калі 
ўдзельнікаў мірных пратэстных 
акцый, выкліканых беспрэцэдэнтнымі 
фальсіфікацыямі вынікаў галасавання 
на прэзідэнцкіх выбарах, кідаюць 
за краты яшчэ да суда. І пры гэтым 
кіраўніцтва Генпракуратуры сцвярджае, 
што ў краіне ўсё робіцца па законе! Ды 
тут і сляпому ўсё зразумела.

Андрэй ВОЙЦІКАЎ.

Дзяржаўная знешняя запазычанасць 
дасягнула гістарычнага максімуму – 

больш за 
18 МІЛЬЯРДАЎ ДОЛАРАЎ.

Валавая запазычанасць наогул складае 
больш за 

42 МІЛЬЯРДЫ ДОЛАРАЎ.
Як адхіліць пагрозу дэфолту –
найважнейшая задача беларускага ўрада.
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Виндзоры на содержании
Кто оплачивает расходы королевской семьи на самом деле

Королевская семья Британии 
не зарабатывает на жизнь так, как 
простые смертные. Но источников 
дохода у нее довольно много. Давай 
разбираться!

Основные доходы
Многие считают, что все расхо-

ды Виндзоров оплачивают британ-
цы из собственного кармана. Это 
не так. Большая часть дополни-
тельного дохода королевской семьи 
поступает от различных земельных 
владений, а также от коллекций 
произведений искусства, драгоцен-
ных камней и других предметов 
роскоши.

Теперь самое интересное. 
Королева Елизавета ежегодно полу-
чает от налогоплательщиков сумму, 
которую называют Sovereign Grant 
– суверенный грант. Кто-то может 
возмутиться: содержание королев-
ской семьи ложится на плечи бри-
танских налогоплательщиков! Но 
механизм финансирования слож-
нее, чем кажется на первый взгляд.

Семья отдает все свои дохо-
ды правительству, которое воз-
вращает ей 25% от этих средств. 
Владения короны – это множе-
ство объектов недвижимости 
(и не только) по всей стране. 
Ежегодная прибыль от их исполь-
зования оценивается примерно в 
350 миллионов фунтов стерлин-
гов (около 1,26 миллиарда бело-
русских рублей), и четверть этих 
денег дает возможность старшим 
членам семьи выполнять свои 
государственные обязанности.

Суверенный грант покрывает 
все основные расходы: содержание 
Букингемского дворца и других 
поместий, зарплата сотрудников, 
поездки семьи.

Другие источники 
Официальные церемонии и при-

емы финансируются не из средств 
суверенного гранта. У королевы 
есть Privy Purse – «тайный коше-
лек». Большая часть денег поступа-
ет в него из герцогства Ланкастер, 
где расположено несколько объектов 
недвижимости, которые также при-
надлежат королевской семье. В 2018 
году поступления из этого источника 
составили около 22 миллионов фун-
тов (почти 80 миллионов рублей).

Часть этих денег, кстати, отхо-
дит младшим детям Елизаветы II 
– принцессе Анне, принцам Эндрю 
и Эдварду.

У принца Чарльза тоже есть 
свой «кошелек» – доходы от 
собственности в герцогстве 
Корнуолл, и ими он тоже делится 
с сестрой и братьями. Речь идет о 
сумме около 20 миллионов фун-
тов (72 миллиона рублей) в год. 
Из этого источника финансиру-
ются расходы принца Уильяма 
и Кейт Миддлтон, а в прошлом 
– принца Гарри и Меган Маркл. 
Впрочем, некоторые приближен-
ные к королевской семье источ-
ники считают, что Чарльз до сих 
пор поддерживает своего младше-
го сына и его семью.

Сколько они стоят?
Общее состояние королевской 

семьи оценивается примерно в 
75 миллиардов фунтов стерлин-
гов (270 миллиардов белорусских 
рублей). Эта огромная цифра вклю-
чает в себя всю собственность, 
товары и услуги, связанные с коро-

ной, в том числе туризм, моду и т.д.
В британскую казну поступает 

около 1,5 миллиарда фунтов (5,4 
миллиарда рублей) в год – это дохо-
ды от «бренда» королевской семьи. 
Немало! Британским налогопла-
тельщикам не на что жаловаться: 
семья может обеспечить себя сама.

Вита ЗОРИНА. (Cosmopoliten)

Скромное обаяние аристократии.

Королевская 
семья.

Самая большая в мире картина  
продана за 62 миллиона долларов

Вырученные деньги отданы на реализацию программ для детей.

БЛАГОТВОРИТЕЛЬнОСТЬ

Cамая большая в мире картина 
на холсте была продана на аукци-
оне в Дубае за 62 миллиона долла-
ров, что сделало ее одним из самых 
дорогих произведений искусства, 
когда-либо ушедших с молотка.

Ж и в оп ис н ы й  холс т 
«Путешествие человечества» 
британского художника Саши 
Джафри был создан в бальном 
зале отеля Atlantis The Palm в 
Дубае. Его размер примерно равен 
площади четырех баскетбольных 
площадок (по регламенту НБА).

На написание картины ушло 
семь месяцев. Она выполнена 
абстрактными мазками и капельной 
росписью в стиле, который Джафри 
называет «магическим реализмом». 
Работа была создана, чтобы собрать 
деньги для детей, пострадавших от 
пандемии COVID-19.

Изначально Джафри намере-
вался продавать панели по отдель-
ности в надежде заработать в 
общей сложности 30 миллионов 
долларов, но дубайский бизнесмен 
Андре Абдун предложил вдвое 

больше, чтобы купить их все.
«Путешествие человечества» было 

внесено в Книгу рекордов Гиннесса 
как самое большое в мире художе-
ственное полотно, а Саша Джафри 
вошел в число самых дорогих ныне 
живущих художников в мире.

Выручка от продажи кар-
тины будет передана в фонды 
ЮНИСЕФ, ЮНЕСКО, The Global 
Gift Foundation и Dubai Cares для 
программ, связанных с образова-
нием детей, здравоохранением и 
цифровой связью.

Пензенского губернатора задержали 
за взятку в 30 миллионов

До задержания у чиновника и 
его сыновей провели обыски. Иван 
Белозерцев предположительно при-
частен к заключению госконтрактов 
с компаниями, которым он покрови-
тельствовал.

Уголовное дело также возбуждено 
в отношении Бориса Шпигеля, воз-
главляющего группу фармацевтиче-
ских компаний «Биотэк».

По данным следствия, Белозерцев 
получал взятки от Шпигеля, его супруги 
и директора ОАО «Фармация» Антона 
Колоскова в период с января по сен-
тябрь 2020 года. Как установили сле-
дователи, за взятки «Биотэк» получал 
преимущества при заключении госкон-
трактов и закупок из бюджета для 
учреждений здравоохранения области. 
В ближайшее время задержанным будет 
предъявлено обвинение.

Всего были задержаны шесть 
человек.

Борис Шпигель, как известно, в 
недавнем прошлом был тестем пев-
ца Николая Баскова. Бизнесмен также 
являлся первым продюсером народ-
ного артиста России. Дочь бизнесмена 
Светлана была замужем за певцом, а в 
2006 году у пары родился сын.

Ивана Белозерцева президент 
России Владимир Путин назначил 
исполняющим обязанности губер-
натора Пензенской области в свя-
зи с истечением срока полномо-
чий действующего главы региона 
Василия Бочкарева 25 мая 2015 года. 
В сентябре 2015 года Белозерцев был 
избран губернатором Пензенской 
области. До назначения на этот пост 
Белозерцев работал председателем 
Законодательного собрания региона.

23 марта Путин подписал указ 
об отставке губернатора Пензенской 
области Ивана Белозерцева «в связи 
с утратой доверия».

ЭКОнОМИЯ

ТАМ, ЗА ОКЕАнОМ

Как купить билеты в Дубай в разы дешевле
Российским туристам, желаю-

щим отдохнуть в Объединенных 
Арабских Эмиратах (ОАЭ), рассказа-
ли о способе сэкономить при покуп-
ке билетов в страну на период май-
ских праздников. Соответствующей 
информацией поделились эксперты 
TourDom.ru.

Речь идет о полете по маршру-
ту Москва–Дубай на праздничные и 
послепраздничные дни.

Как заметили авторы материала, 
путешествие стыковочным рейсом 
авиакомпании Turkish Airlines ока-
жется в 2–3 раза дешевле, чем пря-

мой перелет. Однако отдыхающим 
следует учитывать, что время пере-
садки в зависимости от рейса может 
составлять от часа до суток.

К примеру, если отправиться в 
отпуск на неделю с 27 апреля по 4 
мая, билет туда-обратно с включен-
ным багажным местом для чемодана 
весом 30 килограммов будет стоить 
26 тысяч рублей. При этом пересадка 
во время перелета в ОАЭ составит 
более девяти часов (общее время в 
пути – 17 часов), обратная дорога 
займет чуть более восьми часов.

Для сравнения: билеты на пря-

мой рейс по указанному направле-
нию на эти же даты предлагаются в 
три раза дороже – за 84.400 рублей.

17 марта сообщалось, что рос-
сийская стюардесса рассказала об 
отдыхе в ОАЭ и предупредила тури-
стов, вылетающих в Дубай в апреле, 
об одной важной особенности. Так, 
в период с 13 апреля по 12 мая в 
стране начинается священный для 
мусульман месяц Рамадан, когда 
они соблюдают обязательный пост, в 
частности подразумевается полный 
отказ от еды и питья от рассвета до 
заката и другие ограничения.

В США хотят запретить  
огнестрельное оружие

Президент США Джо Байден при-
звал Конгресс активизировать усилия, 
чтобы запретить или ужесточить кон-
троль над огнестрельным оружием.

«Я не хочу ждать ни минуты, ни 
часа, прежде чем предпринять меры 
для спасения жизней. Я призываю 
коллег в Палате представителей и 
Сенате к активным действиям», – 
заявил политик. Байден также призвал 
вновь запретить «штурмовое» оружие 
с магазинами большой емкости. По его 
мнению, это один из лучших способов 
для предотвращения насилия.

«Как ваш президент, я обещаю, 
что очищу улицы от этих орудий 
войны», – заключил Байден.

Предложение американского лиде-
ра прозвучало на фоне трагедии в 
Колорадо, которая стала вторым слу-

чаем массовой стрельбы в США за 
одну неделю. В результате первого 
происшествия погибли десять чело-
век, в результате второго – стрельба 
случилась в Атланте, штат Джорджия 
– жертвами стали восемь человек.

Многочисленные случаи массо-
вой стрельбы в США всё еще не при-
вели к принятию закона о контроле 
над использованием оружия. Reuters 
указывает, что во многом это про-
исходит из-за оппозиции республи-
канцев в Конгрессе. Право на ноше-
ние оружия закреплено во Второй 
поправке к Конституции США, и 
многие американцы дорожат им.

При этом, по данным опросов, 
около 70 процентов американцев 
поддерживают введение строгих 
ограничений на ношение оружия.

нА ЗАМЕТКУ

Сладости для завтрака
Врач-диетолог, кандидат медицинских наук, доцент медицинского факультета Санкт-

Петербургского государственного университета Андрей Бобровский перечислил сладкие 
продукты, которые необходимо употреблять на завтрак.

Эксперт напомнил, что важно различать естествен-
ные и добавленные сахара. По его словам, сахар во 
фруктах, ягодах и овощах влияет на организм иначе, 
нежели подсластитель, добавленный искусственным 
путем.

– Если в конце или в процессе приема пищи вы 
будете есть сахар естественный, а это в первую оче-
редь фрукты и ягоды, то это можно, нужно и без-
вредно для организма при условии адекватных доз. 
Но, если сахар добавленный, это вредно. Пару конфет 
съесть можно при условии, что вы сможете вовремя 
остановиться, – сказал врач-диетолог.

Специалист не рекомендует завтракать только 
сахаросодержащими продуктами, так как они не дают 
насыщения. 

– Несмотря на наличие клетчатки, организму для 
полноценной сытости требуется еще и жир, и белок, 
– объяснил он.

Бобровский описал идеальный завтрак: половину 
тарелки должны занимать овощи и фрукты, четверть 
– зерновые, в частности каша, любой гарнир, хлеб, а 
остальную часть следует отводить мясным или белко-
вым блюдам.
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Павысілі штрафы і тэрмін 
адміністрацыйнага арышту 

за несанкцыянаваныя акцыі
Істотныя змены ўнеслі ў вядо-

мы артыкул 23.34 (цяпер гэта 
артыкул 24.23 КаАП). Чыноўнікі 
зрабілі больш жорсткай адказ-
насць за ўдзел у несанкцыянаваных 
масавых мерапрыемствах, прык-
метна паднялі штрафы і тэрміны 
адміністрацыйнага арышту.

Так, максімальны памер штрафу 
па гэтым артыкуле павялічылі з 30 
да 100 базавых велічынь (з 870 да 
2900 рублёў). Пры прыцягненні па 
гэтым артыкуле паўторна змогуць 
аштрафаваць на суму да 200 база-
вых велічынь, або 5800 рублёў (было 
– 50 базавых, або 1450 рублёў).

У абноўленым КаАП максімальны 
тэрмін адміністрацыйнага арышту за 
ўдзел у несанкцыянаваных масавых 
мерапрыемствах, гэта значыць за адно 
правапарушэнне, па-ранейшаму скла-
дае 15 сутак. А вось за паўторны на 
працягу года ўдзел у несанкцыянава-
ным масавым мерапрыемстве пагра-
жае ад 15 да 30 сутак. Пры гэтым 
30 сутак – максімальна магчымы 
тэрмін адміністрацыйнага арышту, 
нават калі здзейснена адразу некалькі 
правапарушэнняў (раней было 25 
сутак).

Яшчэ адно змяненне – раней 
пры ўдзеле ў незаконным маса-
вым мерапрыемстве можна было 
атрымаць папярэджанне, цяпер 
такая мера з КаАП выключана 
як мера адміністрацыйнага спаг-
нання. Пры гэтым увялі новы від 
адміністрацыйнага спагнання – 
грамадскія працы.

У тэрмін адміністрацыйнага 
арышту па-ранейшаму будуць 
залічваць тэрмін затрымання.

Якія штрафы будуць за 
забароненыя сцягі і сімвалы

З уступленнем у сілу змен могуць 
караць і за «незаконнае выкары-
станне і выраб сцягоў і сімвалаў» 
(артыкул 24.26). За «выкарыстанне 
забароненых заканадаўчымі актамі 
сцягоў, вымпелаў, плакатаў, эмблем 
або сімвалаў, а таксама выраб такіх 
сцягоў, вымпелаў, плакатаў, эмблем 
або знакаў з мэтай іх распаўсюду» 
– штраф ад 5 да 20 базавых 
велічынь (ад 145 да 580 рублёў), на 
індывідуальнага прадпрымальніка 
– ад 10 да 40 базавых велічынь, на 
юрыдычную асобу – ад 20 да 60 
базавых велічынь.

БЧБ-сімволіка 
сёння  

не забаронена 
заканадаўчымі 

актамі. 

У новым КаАП з’явіўся падзел 
правапарушэнняў у залежнасці 
ад характару і ступені грамадскай 
шкоднасці: адміністрацыйныя 
праступкі, значныя адміністра-
цыйныя правапарушэнні, грубыя 
адміністрацыйныя правапарушэн-
ні. У залежнасці ад катэгорыі вызна-
чаецца не толькі пакаранне, але і 
тэрміны пагашэння адміністрацый-
най адказнасці: праступак – з дня 
выканання пастановы (да прыкла-
ду, аплаты штрафу), значнае пра-
вапарушэнне – праз шэсць меся-
цаў, грубае правапарушэнне – праз 
год. Раней па ўсіх правапарушэн-
нях быў устаноўлены адзін тэрмін 
– год, а гэта ўплывае на пакаранне 
ў выпадку паўторнага парушэння 
КаАП.

Эксперты раней адзначалі, што 
з 1 сакавіка павінны быць спыне-
ны справы аб адміністрацыйных 
правапарушэннях, паводле якіх, 
згодна з новай рэдакцыяй КаАП, 
скончыліся тэрміны накладання 
адміністрацыйных спагнанняў.

Як будуць адпраўляць 
на грамадскія працы

Грамадскія працы нароўні са 
штрафамі і адміністрацыйнымі 
арыштамі будуць ужываць як 
асноўнае адміністрацыйнае спаг-
нанне. Такія працы прадуглед-
жваюць выкананне ў вольны ад 
асноўнай працы, службы або вучо-
бы час бясплатных работ, якія 
накіраваны «на дасягненне грамад-
ска карысных мэтаў».

Грамадскія працы ўстанаўліва-
юцца на тэрмін ад 8 да 60 гадзін, 
іх можна выконваць не больш за 4 
гадзіны ў дзень. Гэта значыць, яны 
могуць заняць ад 2 да 15 дзён.

Пры гэтым ёсць важны нюанс 
– на такія працы могуць адправіць 
толькі са згоды самога чалавека, 
які здзейсніў адміністрацыйнае 
правапарушэнне. На такія працы 
не могуць накіраваць пенсіянераў, 
непаўналетніх, цяжарных, 
дэкрэтніц, людзей з інваліднасцю I 
і II груп, замежнікаў, сілавікоў.

За непадпарадкаванне 
таксама будуць караць 

па-новаму
У абноўленым КаАП значна 

ўзмоцнена адказнасць за непадпа-
радкаванне законнаму распарад-
жэнню ці патрабаванню службовай 
асобы пры выкананні ім службовых 
паўнамоцтваў (у новым КаАП гэта 
артыкул 24.3).

Так, за непадпарадкаванне 
супрацоўніку міліцыі, напры-
клад за адмову праехаць у РУУС 
для дачы тлумачэнняў альбо 
высвятлення асобы, максімальны 
штраф павялічылі з 50 да 100 
базавых велічынь (з 1450 да 2900 
рублёў). Максімальны тэрмін 
адміністрацыйнага арышту 
застаўся ранейшым – да 15 сутак. 
Пры гэтым за такое парушэн-
не ўвялі пакаранне ў выглядзе 
грамадскіх работ.

Бацькоў будуць 
штрафаваць  

за ўдзел дзяцей у 
несанкцыянаваных акцыях

У КаАП ўнеслі дадатак, які 
тычыцца адказнасці за ўцягванне 
непаўналетніх ва ўдзел у сход-
зе, мітынгу, вулічным шэсці, 
дэманстрацыі, пікетаванні, іншым 
масавым мерапрыемстве, якое 
праводзіцца з парушэннем. Прасцей 
кажучы, бацькоў будуць караць за 
ўдзел іх дзяцей у несанкцыянава-
ных мерапрыемствах.

За такое парушэнне прадуглед-
жаны штраф ад 5 да 30 базавых 
велічынь – ад 145 да 870 рублёў.

За абразу службовай 
асобы можна атрымаць 
штраф да 5800 рублёў
Абноўлены КаАП прадуглед-

жвае за абразу штраф да 30 базавых 
(да 870 рублёў). Раней было да 20 
базавых (да 580 рублёў).

За абразу ў публічным 
выступленні, СМІ, інтэрнэце мож-
на атрымаць штраф ад 10 да 200 
базавых велічынь (ад 290 да 5800 
рублёў), або грамадскія працы, або 
адміністрацыйны арышт. Для юры-
дычных асоб прадугледжаны за 
гэта штраф ад 30 да 200 базавых – 
ад 870 да 5800 рублёў.

Пры гэтым за абразу служ-
бовай асобы пры выкананні ёй 

службовых паўнамоцтваў мож-
на атрымаць штраф ад 20 да 30 
базавых (ад 290 да 870 рублёў). 
А калі гэта зрабіць у публічным 
выступленні, СМІ, інтэрнэце, 
штраф будзе ад 10 да 200 базавых 
велічынь, або грамадскія працы, 
або адміністрацыйны арышт, а 
для юрыдычных асоб – штраф ад 
30 да 200 базавых.

Раней за абразу службовай асо-
бы прадугледжваўся толькі штраф 
да 50 базавых велічынь.

За сігнал могуць пазбавіць 
правоў. Што змянілася  

для кіроўцаў
Абноўлены КаАП сярод іншага 

ўтрымлівае новаўвядзенні і для 
кіроўцаў: ёсць выпадкі, калі 
адказнасць стала больш жорсткай, 
але ёсць і пункты, па якіх пака-
ранне стала больш ліберальным. 
Напрыклад, у некаторых выпад-
ках кіроўцы змогуць не плаціць 
штраф, а абысціся папярэджан-
нем.

Вось у кораткім выглядзе нека-
торыя важныя навіны для кіроўцаў.

•	 Зрабілі	 больш	 жорсткім	
пакаранне за наўмыснае блакіраванне 
дарог – штраф можа быць ад 6 да 
50 базавых (было – ад 6 да 10 база-
вых). Такі ж штраф прапісалі і для 
кіроўцаў за блакіраванне дарог 
у месцах правядзення масавых 
мерапрыемстваў або за стварэнне 
аварыйнай абстаноўкі (за гэта пару-
шэнне могуць таксама пазбавіць 
правоў ад года да двух гадоў). Гэта 
прапісана ў артыкуле 18.1 КаАП.

•	 Кіроўцу,	 які	 парушае	
правілы карыстання гукавымі 
сігналамі, могуць пакараць штра-
фам да трох базавых (87 рублёў), а 
калі падаць сігнал у месцах правяд-
зення масавых мерапрыемстваў, то 
штраф можа быць да 10 базавых з 
пазбаўленнем правоў на тэрмін да 
года або без пазбаўлення (артыкул 
18.13 КаАП).

•	 Кіроўцаў	 закране	 такса-
ма такое новаўвядзенне ў КаАП, як 
вызваленне ад адміністрацыйнай 
адказнасці з дапамогай папярэд-
жання (артыкул 8.3). Гаворка ідзе аб 
нязначных парушэннях. Каб пазбег-
нуць штрафу, трэба выканаць дзве 
ўмовы: кіроўца павінен быць згод-
ны з правапарушэннем і да гэтага 
на працягу года такога ж правапару-
шэння ён не здзяйсняў. Да прыкладу, 
на няпройдзены тэхагляд або раз-
мову па тэлефоне гэта навіна будзе 

распаўсюджвацца, а на парушэнне 
хуткаснага рэжыму – не.

•	 Выраслі	 максімальныя	
штрафы для ліхачоў.

•	 Увялі	 сістэму	 градацыі	
ап’янення для кіроўцаў.

Пра штрафы  
за разгалошванне 

персанальных звестак
У абноўленым КаАП з’явіўся 

артыкул 23.7, які вызначае адказ-
насць за парушэнне заканадаўства 
аб абароне персанальных звестак. 
Эксперты раней тлумачылі, што 
адміністрацыйная адказнасць па 
дадзеным артыкуле можа быць 
накладзена як па патрабаванні 
пацярпелага, так і без яго патраба-
вання (па ініцыятыве праваахоўных 
органаў). Пратаколы будуць скла-
даць у міліцыі, справы будуць раз-
глядаць у судзе.

Раней былі два выпадкі, калі 
маглі прыцягнуць да адказнасці за 
парушэнні ў сферы персанальных 
дадзеных: разгалошванне перса-
нальных звестак асобай, якой пер-
санальныя звесткі вядомы ў сувязі 
з яе прафесійнай або службовай 
дзейнасцю, а таксама парушэнне 
правілаў абароны інфармацыі.

Што прапісалі ў КаАП  
па СМІ і інтэрнэт-рэсурсах

Істотнае змяненне зазнаў арты-
кул аб парушэнні заканадаўства 
аб сродках масавай інфармацыі і 
інтэрнэт-рэсурсах (артыкул 23.5 
КаАП). Прадугледжана, да прыкла-
ду, адказнасць уладальніка інтэрнэт-
рэсурсу, не зарэгістраванага ў 
якасці сеткавага выдання, за 
інфармацыю, распаўсюджванне 
якой забаронена ў адпаведнасці з 
заканадаўчымі актамі (да прыкла-
ду з телеграм-канала, які прызнаны 
экстрэмісцкім, адзначаў раней экс-
перт) – штраф да 20 базавых, а на 
юрыдычную асобу – да 100 базавых.

Што тычыцца СМІ, то таксама 
ўведзена адказнасць за атрыман-
не замежнай дапамогі, а таксама ад 
ананімных крыніц для фінансавання 
сродкаў масавай інфармацыі. За гэта 
прадугледжаны штраф да 50 базавых 
з канфіскацыяй атрыманых сродкаў і 
(або) іншай маёмасці.

Змены па ўзносах у ФСАН
Ад 1 сакавіка ўвялі новаўвядзенні 

таксама па ўнёсках у Фонд сацыяль-

най абароны насельніцтва – абавяз-
ковых страхавых і на прафесійнае 
пенсіённае страхаванне. Змены 
тычацца адказнасці за парушэнні 
па выплаце гэтых унёскаў.

Да прыкладу, чыноўнікі 
перагледзелі адказнасць за нявы-
плату або няпоўную выплату 
гэтых унёскаў у бюджэт фонду. 
З 1 сакавіка для наймальнікаў 
(гаворка не толькі пра 
арганізацыі, але і індывідуальных 
прадпрымальнікаў і фізічных асоб, 
якія даюць працу па працоўных і 
грамадзянска-прававых дамовах) 
падымуць «столь» па нявыплаце 
ўнёскаў у ФСАН, пры якіх даюць 
штрафы, – з 10 да 20 базавых 
велічынь (з 290 да 580 рублёў). 
Калі перавысіць гэтую суму, то 
«свеціць» штраф ад 2 да 20 база-
вых велічынь (ад 58 да 580 рублёў). 
Прасцей кажучы, калі наймальнік 
не заплаціць своечасова ў бюджэт 
ФСАН унёскі за сваіх работнікаў 
больш як 580 рублёў, то ён можа 
атрымаць штраф.

Таксама ўдакладнілі, каго могуць 
прыцягваць да адміністрацыйнай 
адказнасці за даўгі перад фондам.

Якія новаўвядзенні па 
валютным заканадаўстве

У новай рэдакцыі КаАП таксама 
ёсць змены ў частцы парушэнняў 
валютнага заканадаўства. Да пры-
кладу, з 1 сакавіка змянілі тэрміны 
накладання адміністрацыйнага 
спагнання і прыцягнення да 
адміністрацыйнай адказнасці за 
ўчыненне правапарушэння ў сфе-
ры валютнага рэгулявання. Да 1 
сакавіка гэты тэрмін складае 3 гады 
з дня здзяйснення і 6 месяцаў з дня 
выяўлення адміністрацыйнага пра-
вапарушэння (як для фізічных, так і 
для юрыдычных асоб).

Цяпер тэрміны дыферэнцы-
руюцца ў залежнасці ад таго, хто 
здзейсніў правапарушэнне. Калі 
фізасоба, то спагнанне накладаец-
ца не пазней за 2 месяцы з дня 
здзяйснення, а калі правапарушэн-
не доўжыцца – з дня выяўлення/
спынення (калі правапарушэн-
не выяўлена пасля яго спынен-
ня). Калі ж правапарушэнне 
здзейсніў ІП (калі яно звязана з 
прадпрымальніцкай дзейнасцю) 
або юрыдычная асоба – не паз-
ней за 3 гады з дня здзяйснення 
адміністрацыйнага правапарушэн-
ня і 6 месяцаў з дня яго выяўлення.

(NN.by)

Абноўлены Кодэкс  
аб адміністрацыйных правапарушэннях

З 1 сакавіка ў Беларусі дзейнічае абноўлены Кодэкс аб адміністрацыйных правапарушэннях.  
Ён утрымлівае шэраг новаўвядзенняў…

Ганна сумуе па Слоніме
Удава заснавальніка і цяперашні галоўны рэдактар незалежнага выдання «Газета Слонімская» 

Ганна Валадашчук праходзіла сведкай па двух крымінальных артыкулах.
Ператрусы ў «Газеце Слонімскай» 

і ў кватэры яе выдаўца адбыліся 
9 лістапада мінулага года. Тады з 
дома Ганны забралі два камп’ютары, 
sim-карты, флэш-накапляльнікі, з 
рэдакцыі – камп’ютары журналістаў, 
бухгалтэрыі і рэкламнага аддзела. 
Работа рэдакцыі была паралізавана, 
выхад газеты давялося прыпыніць.

Следчы, які дапытваў Ганну, 
патлумачыў, што ўзбуджана 
крымінальная справа па двух арты-
кулах – 188 і 369 за паклёп і абразу ў 
тэлеграм-канале «Слоним для жиз-
ни», а яна, маўляў, праходзіць па 
справе ў якасці сведкі.

– Праўда, ён тут жа намякнуў, 
што ад сведкі да падазраванага – 
паўкроку, – распавядае жанчына. – А 
таму мы з сынам адразу вырашылі 
з’ехаць, каб не рызыкаваць.

З’язджаць было няпроста, 
паколькі даводзілася пакідаць 

усё, што было зроблена за жыц-
цё. Супрацоўнікаў газеты выму-
шаны былі адправіць у адпачынак 
без захавання заробку. Журналісты 
працягваюць толькі працаваць над 
аднаўленнем сайта.

Ганна Валадашчук і яе сын Яўген 
зараз знаходзяцца ў Польшчы.

Усю тэхніку вярнулі
Усю адабраную тэхніку, як 

расказаў мне адвакат Ганны 
Валадашчук, накіравалі на экспер-
тызу ў Гродна. 12 лютага частку 
вярнулі, а астатнюю адправілі на 
экспертызу ў Мінск.

І вось нядаўна следчы сказаў 
даверанай асобе Валадашчук, што 
ў камп’ютарах нічога не знайшлі, 
што было б звязана са здзейсненым 
злачынствам. 19 сакавіка з Мінска 
вярнулі астатнюю тэхніку.

– Следчы сказаў, што мы можам 
вяртацца на радзіму і працягваць 
працаваць, – кажа спадарыня Ганна. 
– Але мы чакаем, пакуль з ім сустрэ-
нецца наш адвакат і аб усім пага-
ворыць дэталёва, і толькі потым 
прымем рашэнне.

«Хвалюемся за нашага 
супрацоўніка»

22 сакавіка ў 11 гадзін уласны 
карэспандэнт «Газеты Слонімскай» 
у Мастах Язэп Палубятка пайшоў 
на допыт у міліцыю. Дамоў у гэты 
дзень ён не вярнуўся, а на наступны 
стала вядома, што ён у ізалятары. 
Ніякай больш падрабязнай 
інфармацыі нават родным міліцыя 
не прадаставіла.

Спадарыня Ганна кажа, што 
ўважліва назірае за падзеямі 
ў Беларусі і асабліва за арыш-

там іх карэспандэнта з Мастоў. 
Яна праводзіць паралель з тым, 
як разгортваліся падзеі ў газеце ў 
лістападзе: таксама забралі ўсю 
тэхніку, правялі ператрус і высунулі 
абвінавачанне, звязанае з тэлеграм-
каналам.

– Сітуацыя амаль ідэнтычная, 
і гэта сведчыць аб пераследзе 
журналістаў «Газеты Слонімскай», 
– упэўнена мая суразмоўца.

Яшчэ адна дэталь, на якую 
звяртае ўвагу Валадашчук: 
Язэп Палубятка быў членам 
Беларускай сацыял-дэмакратыч-
най партыі (Грамада), лідара якой 
Ігара Барысава днямі затрымалі і 
змясцілі ў турму.

– Улады імкнуцца закруціць усе 
магчымыя гайкі, – лічыць спадарыня 
Ганна.

Яна распавяла, што вельмі сумуе 
па Слоніме, па родных, блізкіх, па 
калектыве і па працы.

– Нам тут таксама няпроста, – 
прасіла перадаць Ганна ўсім, хто яе 
чакае, – але мы верым, што хутка 
зможам вярнуцца ў новую Беларусь.

Міхал КАРНЕВІЧ.
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«Мы должны создать  
такой национальный 

спектакль, которым будет 
гордиться Беларусь»

Большой театр приступил к постановке оперы Владимира Солтана 
«Дикая охота короля Стаха».

Ігар БАНЦЭР:
«Наступствы  
могуць быць 

Мікалай ПІНІГІН:
«Пенсіянерствую і кніжкі  

   добрыя чытаю…»
«Народная Воля» пацікавілася, чым зараз займаецца вядомы 

рэжысёр і былы мастацкі кіраўнік Купалаўскага тэатра.

Балельшчыкі ўспомняць куміра
29 сакавіка, у дзень смерці вядомага беларускага футбаліста Аляксандра Пракапенкі, 

адбудзецца тэлевізійная прэм’ера фільма пра яго.

ЗАКУЛИСЬЕ

Целый год в Большом театре не 
было пресс-конференций. И вот нако-
нец, пока третья волна ковида не 
накрыла нас с головой и не скова-
ла страхом наши передвижения по 
театрам столицы, Большой собрал 
журналистский народ на встречу с 
руководством, режиссерами и арти-
стами. У труппы накопилось столько 
новостей, столько планов! А у бело-
русской публики, по всем приметам, 
– нерастраченное из-за немыслимых 
препятствий, выпавших на нашу долю 
за последний год, и острое желание 
изысканного культурного досуга.

Это, кстати, подтвердил цифра-
ми генеральный директор Александр 
Евгеньевич Петрович. До ковида зал 
Большого театра продавался на 97 про-
центов. К декабрю 2020 года эта цифра 
упала до 20–30 процентов. Сейчас опять 
наблюдается рост зрительской актив-
ности: балетные спектакли продаются 
почти стопроцентно, опера – меньше, так 
как жанр не массовый, трудный, но про-
дажи все равно поднялись. А на неко-
торые спектакли – особенно заметно. 
Например, на гениальную оперу Ш.Гуно 
«Фауст» в роскошной постановке моло-
дого белорусского режиссера Анны 
Моторной (чему я была сама свидете-
лем несколько дней назад, причем в зале 
заметно преобладал молодой народ).

В прошлом году пандемия заста-
вила труппу два раза уходить на кра-
ткосрочный карантин. Тем не менее 
за этот «проклятый» период театр 
все-таки смог поставить шесть новых 
спектаклей: уже упомянутая мной 
опера «Фауст», а также «Виллисы. 
Фатум». Для детей – «Кошкин дом» и 
«Пиноккио». Были и премьеры бале-
тов – «Пер Гюнт» и «Щелкунчик». 
Но с гораздо большим удовольстви-
ем, как мне показалось, художествен-
ный руководитель театра Валентин 
Николаевич Елизарьев рассказал о 
будущем, о планах Большого театра. 
Прежде всего о том, что конец сезона 
ознаменуется постановкой националь-
ной оперы Владимира Солтана «Дикая 
охота короля Стаха». Ее создание 
доверили дирижеру Андрею Иванову 
и режиссеру Анне Моторной – на нее 
вообще, как я понимаю, возлагаются 
сейчас большие надежды. Анна бле-
стяще справилась с «Фаустом» – и это 
подтверждают профессионалы, поэто-
му «Дикая охота», посчитало руковод-
ство, ей тоже по плечу. Сама Анна при 
всей романтичности творческой нату-
ры, человек явно с твердым, волевым 
характером. Она не тушуясь сказала:

– Мы должны создать такой наци-

ональный спектакль, которым будет 
гордиться Беларусь (от этих ее слов 
лично у меня защипало глаза. – Авт.). 
Композитор оперы, либреттист, а тем 
более автор первоисточника – боль-
шой белорусский писатель Владимир 
Короткевич – заслуживают нашего без-
условного внимания. «Дикая охота» – 
родной нам материал! Я пока не могу 
вам сказать, какой будет новая поста-
новка, единственное – сейчас мы все, 
от декоратора, художника, режиссера 
до дирижера и знаменитых солистов, 
вслушиваемся, вдумываемся, вгрыза-
емся в материал оперы. И я очень наде-
юсь, что у нас всё получится.

Нельзя не напомнить, что первый 
раз опера Владимира Солтана была 
поставлена в Большом театре в 1989 
году на волне белорусского возрожде-
ния. В середине 1990-х спектакль даже 
был показан под открытым небом в 
декорациях Троицкого предместья 
столицы, и этот факт, конечно, успел 
обрасти мифами и легендами. «Дикая 
охота» шла с бесконечными аншлага-
ми, долго жила в репертуаре театра, 
а творческая группа постановщиков 
была отмечена Государственной пре-
мией БССР.

Премьера новой постановки наме-
чена на 11 и 12 июля.

В следующем сезоне планируются 
также премьеры великолепной опе-
ры «Самсон и Далила» Камиля Сен-
Санса и балета «Идиот» по мотивам 
романа Ф.Достоевского на музыку 
П.Чайковского. Дирижером оперы 
будет человек с безупречным музы-
кальным вкусом Дмитрий Матвиенко, 
а режиссером назначена выдающая-
ся солистка Оксана Волкова, которая 
твердо торит новую для себя стезю 
постановщика спектаклей. В прошлом 
году в Белорусской академии музы-
ки она получила второе высшее обра-

зование – режиссера. Ее дипломный 
спектакль «Виллисы. Фатум» – стиль-
ный, изысканный – по-моему, украсил 
афишу Большого театра.

Новый балет «Идиот» поставит 
хореограф Ольга Костель. От нее, 
талантливого создателя балета «Анна 
Каренина», мы тоже ждем шедевра.

Также Валентин Елизарьев рас-
сказал, какие гастроли могут случить-
ся (тьфу-тьфу, постучим по дереву) у 
труппы в этом году: Франция, Бельгия, 
Нидерланды, Германия… Театр ждут 
в Европе с балетной классикой, в том 
числе с «Лебединым озером», новую 
постановку которого (на основе хоре-
ографии выдающихся мастеров XIX–
XX веков Льва Иванова, Мариуса 
Петипа, Александра Горского, Асафа 
Мессерера) готовит сейчас сам про-
славленный хореограф – народный 
артист В.Н.Елизарьев. Премьеру мы 
увидим 15 мая.

А до этого дня (конкретнее – 25 
апреля) в Большом театре состоится 
концерт, посвященный 35-летию со дня 
Чернобыльской трагедии. Будет испол-
нено гениальное произведение Дж.Верди 
«Реквием». Солистами выступят луч-
шие белорусские певцы, известные 
далеко за пределами нашей республи-
ки, – Надежда Кучер, Павел Петров, 
Александр Рославец. Можно сказать, 
что только благодаря ковиду (да, такой 
страшный парадокс) они находят-
ся сейчас в Минске. Правда, наш уни-
кальный бас Александр Рославец всё 
же должен приехать из Германии. А из 
Санкт-Петербурга приглашена солист-
ка Мариинского театра Екатерина 
Семенчук, блистательное меццо-сопра-
но, певица из высшей оперной лиги. Не 
услышать этот ансамбль было бы страш-
ной ошибкой. Так что берегите свое здо-
ровье и приходите в Большой театр.

Елена МОЛОЧКО.

З ПЕРШЫХ ВУСнАЎ

У жніўні мінулага года Мікалай 
Пінігін разам з многімі артыстамі і 
супрацоўнікамі тэатра напісаў заяву аб 
сыходзе. Гэта быў знак салідарнасці з 
дырэктарам тэатра Паўлам Латушкам, 
з якім скасавалі кантракт, і пратэст 
супраць гвалту ў краіне.

«У апошні час тэатр быў на 
ўздыме, добра глядач ішоў… Але 
што рабіць? Такое бывае, – казаў 
мастацкі кіраўнік Купалаўскага ў 
адным са сваіх каментарыяў амаль 
адразу пасля таго, як усім артыстам 
падпісалі заявы аб сыходзе. – Кожны 
сам вырашаў, што рабіць. Не было 
такога, што мастацкі кіраўнік, 
сыходзячы, пацягнуў усіх за сабой. І 
Латушка казаў трупе: вы павінны 
сустрэць 100-гадовы юбілей, не звяр-
тайце ўвагі. Але я лічу, што зрабіў 
правільна, гэта быў адзіна магчымы 
крок. Што буду рабіць далей, пакуль 

не ведаю. Адзінае – дакладна не пайду 
ў палітыку. Ніколі гэтым не займаўся 
і не хацеў. Нават калі быў Беларускі 
Народны Фронт, я спачуваў, але не 
ўдзельнічаў».

Сёння на пытанне «Як справы?» 
Пінігін адказвае проста: «Нармальна! 
Пенсіянерствую. І пакуль мне гэта пада-
баецца. Гуляю, хаджу, чытаю шмат 
кніжак». Зараз чытае Паолу Волкаву.

«Гэта мастацтвазнаўца вядомая, 
лепшы для мяне мастацтвазнаўца, яна 
пра жывапіс, скульптуру і яшчэ шмат 
пра што піша, – тлумачыць Мікалай 
Мікалаевіч. – Я проста многа чаго не 
ведаў, таму што ўсё жыццё чытаў 
толькі п’есы ў вялікай колькасці, хай 
на іх ліха… А цяпер можна яшчэ пра 
штосьці даведацца. Дзіну Рубіну з зада-
вальненнем чытаю – «Наполеонаў абоз» 
і «Руская канарэйка». Геніяльны аўтар, 
лічу, з сучасных. Майстар!»

Ад інтэрв’ю на больш глабальныя 
тэмы Мікалай Мікалаевіч адмаўляецца: 
«Пра што можна гаварыць? Пра тэатр 
– не буду, а з усім астатнім і так усё 
зразумела».

Перыядычна Мікалаю Пінігіну 
паступаюць прапановы аб рабоце, у тым 
ліку з-за мяжы.

«Прапановы ёсць, я не ўтойваю, 
але я не хацеў бы іх агучваць, – пац-
вярджае рэжысёр. – Я адкрыты 
для супрацоўніцтва – напрыклад, 
пастаноўку зрабіць. Аднак перамоў аб 
сталай рабоце не вяду».

Ніякіх прагнозаў пра тое, як будзе 
далей развівацца сітуацыя ў краіне, што 
будзе з Купалаўскім, Пінігін не робіць.

«Але ў будучыню гляджу з 
аптымізмам», – вельмі ўпэўнена кажа 
Мікалай Мікалаевіч.

Марына КОКТЫШ.

АДКРЫТЫМ ТЭКСТАМ

непрадказальныя…»
Рок-музыкант з Гродна, які 16 сутак трымаў у ізалятары сухую галадоўку, 
распавёў «Народнай Волі» пра падарванае здароўе, сваю крымінальную 

справу і бліжэйшыя перспектывы.
Нагадаем, што Ігара Банцэра 

затрымалі па крымінальнай спра-
ве аб хуліганстве – за тое, што 
ён танцаваў перад міліцыяй без 
штаноў.

3 сакавіка суд Ленінскага раё-
на Гродна пачаў разглядаць спра-
ву Ігара Банцэра, і на працэсе ён 
заявіў, што ў знак пратэсту рас-
пачынае сухую галадоўку, якую 
працягваў 16 сутак.

У выніку Банцэру прысудзілі 1,5 
года «хіміі», і на час апеляцыі ён 
выйшаў на свабоду.

– Пасля галадоўкі са здароўем, 
мякка кажучы, не вельмі, – кажа 
Ігар. – Дрэнныя аналізы, млявасць, 
з 3 сакавіка практычна не быў «на 
гаршку». На наступным тыдні пай-
ду да гастраэнтэролага, бо зараз 
пачуваюся, скажам так, дастаткова 
непрыемна. Пакуль прымаю толькі 
сокі, электраліты, паступова буду 
пераходзіць на кашы.

Зрэшты, было з самага пачат-
ку зразумела, што сухая галадоўка 
нічога добрага не прынясе. І ў 
фізічным плане, і ў маральным.

Таму выходжу паціху з гэтага 
стану, але вельмі павольна. Хочацца 
скакаць, але даводзіцца ляжаць на 
канапе, бо сіл няма. Нават не ведаю, 
як паеду на тую самую «хімію».

– Што кажуць урачы пра 
наступствы галадоўкі?

– Па вялікім рахунку патрэбна 
было б легчы ў бальніцу, рэгуляр-
на рабіць кропельніцы і быць пад 
наглядам урачоў. Але баюся, каб 
там яшчэ не падхапіць каранавірус.

Як ужо казаў: аналізы дрэн-
ныя, дактары сказалі, што трэба 
выходзіць з галадоўкі медыкамен-
тозным чынам, бо наступствы для 
арганізма могуць быць непрадка-
зальныя. Вось зараз і стаіць дыле-
ма: дома рабіць кропельніцы аль-
бо звяртацца ў медыцынскую 
ўстанову? З лекарамі ўвесь час на 
сувязі.

Таму зараз, як казаў, мне цяжка 
і ў фізічным плане, і ў маральным. 
Я бачу, што ў краіне працягваюцца 
арышты, затрыманні, ператрусы, усё 
гэта псіхалагічна цісне. Часам нават 
здаецца, што лепш бы не выходзіў 
з-за кратаў і не бачыў гэтую абса-
лютна жудасную антыўтапічную 
карціну.

– Вам зараз трэба адзначацца ў 
міліцыі ці да вас прыходзяць, каб 
трымаць пад кантролем?

– 26 сакавіка мы з адвакатам 
падаём апеляцыю, таму рашэнне 
суда пакуль не ўступіла ў сілу. Для 

мяне вельмі непрыемныя ўсе гэтыя 
судовыя працэдуры, перажыванні.

– Некаторыя не верылі, што вы 
галадалі 16 сутак. Маўляў, ніводны 
чалавек не змог бы пратрымацца 
такі час без ежы і вады…

– Я пратрымаўся. І яшчэ не 
вядома, як галадоўка адаб’ецца на 
стане майго здароўя, бо апошнім 
часам знаходзіўся як быццам у 
летаргічным сне. У ізалятары пад’ём 
быў у 6.00, адбой у 22.00. 16 гадзін 
у суткі я проста сядзеў і глядзеў 
у адну кропку, бо зарад энергіі 
ўжо быў на мінусе. Разумеў: калі 
траціць яе яшчэ на нешта іншае, 
то не вытрымаю. І некалькі разоў 
ужо быў блізкі да таго, каб страціць 
прытомнасць.

Але я быў падрыхтаваны да 
сухой галадоўкі. Займаўся спортам, 
заўсёды выступаў за здаровы лад 
жыцця. Увесь апошні год рыхтаваў 
свой арганізм да максімальна стрэ-
савых сітуацый. Зімой займаўся 
маржаваннем, выключыў з ужыван-
ня ўсе вонкавыя стымулятары – ні 
кавы, ні гарбаты. Піў толькі зборы 
з траў. Абсалютна былі выключаны 
нікацін і алкаголь.

Я не думаў, што справа дойдзе 
да сухой галадоўкі, але быў падрых-
таваны да гэтага. Дарэчы, у 2012 
годзе таксама трымаў 10 дзён сухой 
галадоўкі, таму арганізм загартава-
ны, хаця на апошніх судовых пасяд-
жэннях даводзілася ўжо трымацца 
за сцяну, каб не паваліцца. Але ж 
хацелася паказаць сваім прыкладам 
усю несправядлівасць гэтых судоў, 
каб у людзей расплюшчыліся вочы.

– Калі б пакінулі пад вартай, ці 
працягвалі б галадоўку?

– Не магу сказаць адназначна, бо і 
адвакат быў супраць маёй акцыі пра-
тэсту, і сям’я. Але я сказаў начальніку 
медыцынскай часці ў ізалятары і яе 
адміністрацыі прыкладна так: нават 
калі будзеце прымусова ставіць 
мне кропельніцы, буду працягваць 
галадоўку. Мне пагражалі нейкія 
ўколы ставіць і, магчыма, зрабілі б 
зомбі, які не мае волі. Не магу ска-
заць, што было б далей.

Але ўпэўнены, што галадоўка 
дапамагла таму, што маю справу не 
зацягвалі і ў гэты момант я на волі. 
Значыцца, ні пра што шкадаваць не 
варта. А што далей – час пакажа.

– Ігар, у вас трое дзяцей. Таксама, 
відаць, перажывалі за тату?

– Безумоўна. Я ў першы ж дзень, 
як толькі выйшаў на волю, сказаў 
дзеткам: «Давайце з такой нагоды 
замовім піцу. Вы будзеце есці, а я за 

гэтым буду назіраць».
На гэтыя выхадныя таксама 

зрабіў ім сваю любімую страву – 
пасту, якую не гатаваў гадоў двац-
цаць. Усе былі неверагодна задаво-
лены!

Дзеці, натуральна, кры-
ху адышлі, бо апошнім часам 
знаходзіліся ў стрэсе. Хаця мы ім 
пакуль не кажам, што мне ў хуткім 
часе трэба будзе зноў пакінуць дом 
і паехаць на «хімію». Але, думаю, 
падчас апеляцыі мы яшчэ пазмага-
емся ў судзе.

– А на які судовы вырак вы 
разлічвалі?

– Станцаваць перад міліцыяй 
без штаноў – гэта быў рады-
кальны перформанс. Зразумела, 
што на штраф не разлічваў, але 
меркаваў, што за такі бякрыўдны 
ўчынак дадуць максімум 15 сутак 
адміністрацыйнага арышту.

А вось паўтара года «хіміі» за 
танец без штаноў – гэта пераходзіць 
усе межы. Таму прысуд быў для 
мяне нечаканы, і прыняць яго было 
вельмі цяжка.

Зрэшты, пра якое правасуддзе 
сёння можна казаць? Дзясяткі тысяч 
чалавек ужо зведалі яго на сабе, бо не 
закон вырашае, апраўдаць чалавека 
ці адправіць яго за краты, а пэўныя 
людзі. І тут трэба альбо ўцякаць з 
краіны, альбо прыстасоўвацца да 
сённяшніх беларускіх рэалій. Сёння 
рэпрэсіўная сістэма стараецца пера-
малоць усіх – і старых, і маладых.

– У вас не было жадання з’ехаць 
з краіны да лепшых часоў?

– За два дні да затрымання я 
размаўляў з адным сваім знаёмым, 
і ён мне прапанаваў такі ж вары-
янт, калі даведаўся пра мае апасенні 
наконт арышту. Я яму тады адказаў 
так: «А чаму я павінен бегчы з 
краіны, калі дакладна ведаю, што 
нічога сур’ёзнага не парушаў?»

Я нікога не падбухторваў да 
нейкіх гвалтоўных дзеянняў, а 
казаў, што трэба прытрымлівацца 
закона. І калі ў Асноўным законе 
напісана, што людзям гарантавана 
права на мірныя сходы і выказван-
не сваёй пазіцыі, то гэта прыдумаў 
не я.

І што б мне ні прыпісвалі, я 
ніякага злачынства не здзяйсняў. 
Таму чаму павінен некуды 
з’язджаць? Я хачу жыць у Беларусі, 
хачу дыхаць гэтым паветрам. А мае 
ўнутраныя погляды і маю пазіцыю 
ніхто не зменіць.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ПАМЯЦЬ

Нагадаем, што Аляксандр Пракапенка трагічна 
загінуў 19 сакавіка 1989 года.

«Я тады прыхварэла, сын Дзіма быў на канікулах у 
маіх бацькоў, – успамінае Наталля Пракапенка, жонка 
футбаліста, якая апошнім часам жыве ў Амерыцы. – 
Увечары выпіла таблеткі, раніцай прачнулася – мужа 
дома няма. І тэлефонны званок: «Саша памёр». Я адра-
зу сястры Соф’і патэлефанавала, а таксама бацькам 
Сашы... Пайшла ў «Дынама», затым адправілася ў морг 
9-й бальніцы. Памятаю: іду і адчыняю адны дзверы, 
другія, трэція... Ляжыць Саша. Прывезлі яго ўвечары… 
Маці Вольга Савельеўна адразу на калені...

Праз тры гады пахавалі і маму Сашы, яна так-
сама пайшла вельмі рана – у 65 гадоў. Крыху пазней 
памёр бацька і два браты мужа. Так што цяпер усе 
ляжаць у Бабруйску на адных могілках».

Зараз у Доме футбола адбылася вечарына памяці 
вядомага футбаліста. Аляксандр Пркапенка – брон-
завы прызёр Алімпіяды-1980 у Маскве, чэмпіён 
СССР у складзе мінскага «Дынама», майстар спорту 
міжнароднага класа – памёр ўсяго ў 35 гадоў, але 
паспеў пакінуць значны след у гісторыі айчыннага 
футбола. Гэта быў сапраўдны Талент.

Адным з арганізатараў вечарыны стаў Дзмітрый 
Пракапенка – сын футбаліста. Таксама на сустрэчу 
прыехала Наталля Пракапенка, трэнеры Уладзімір 
Курнеў і Юрый Пудышаў…

Да слова, у 2015 годзе ў Бабруйску адкрыты ста-
дыён імя Аляксандра Пракапенкі, а ў 2016-м выйш-
ла першая версія фільма «Аляксандр Пракапенка. 
Народны футбаліст». Напярэдадні быў прэзентава-
ны новы фільм, а яго тэлевізійная прэм’ера адбуд-
зецца 29 сакавіка.

Таксама ў межах праекта па ўшанаванні памяці 
Аляксандра Пракапенкі павінна быць устаноўлена скуль-
птурная кампазіцыя каля ўваходу на стадыён «Дынама».

Наколькі вядома, пакуль што праект і эскізнае 
рашэнне знаходзяцца на разглядзе ў камітэце 
архітэктуры Мінгарвыканкама і Міністэрстве спор-
ту і турызму Беларусі.

Вiктар ШПАК.

Анна Моторная  
на премьере  
оперы “Фауст”.
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БУДЗЬЦЕ ЗДАРОВЫ!

http://www.nv-online.info88 23 ÑÀÊÀÂIÊÀ 2021 ã.

К А Л Е Й Д А С К О П

па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
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Падпісныя індэксы:
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i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ
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ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.
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мазаІКа

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.

– 53 –

Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.

Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).

 (017) 326-68-71
 (017) 363-66-04

Знаёмства
Украінскі аўтар Вячаслаў Трафіменка складае кампазіцыі ў 

жанры эцюда. Знаёмцеся з яго творамі.

№1 (гл.дыяграму) Белыя: 
шашкі f2, e3, дамка a5 (3).

Чорныя: шашкі с5, f6, g7, 
h4, h6 (5).

f 4 ( f g 5 A ) , e 5 ( f 6 B ) , g 7 , 
e1(b4CC1D), a5(f4), c7(hg3), 
h4(e3), f4, f6 x. A(d4), e1(fg5), 
e5, g3, g3 x. B(f4), g3(d4), f4(f6), 
e1(fg5), e5, g3, g3 x. C(e7), g3, d8 
x. C1(d4), g3 x. D(f4), e3, d6(e7), 
f8, c5, g1 x.

№2 Белыя: дамкі b2, g7 (2).
Чорныя: шашкі b6, c5, b4, g3 (4).
c1(h2AVP1VP2), e3 (a3BC), g1(b4), a7(b2D), a1(g1), a1-d4(b6), 

a3 x. VP1(a3), e3(h2), g1(b4), a7(b2D1), a1(g1), a1-d4(b6), a3 x. 
VP2(a5), e3(h2), a7(g1). gd4(b6), a3 x. A(f2), e3 x. B(g1), h8 x. C(a5), 
a7(g1), gd4(b6), a3 x. DD1(g1), gd4, d4 x.

№3 Белыя: шашка а3, дамка с1 (2).
Чорныя: шашкі h8, b6, e5 (3).
b4(g7A), e3(a5), bc5(h6B), g1(g5C), h2(b4D), b8, h6 x. A(d4), 

d2(a5), c5, c3 x. B(d4), h6, f8 x. C(f4), f2(g5), b6, h4 x. D(gf4), d6, 
b8 x.

Бліц-конкурс
Прапануем знайсці выйгрыш за белых у наступных пазіцыях.
Аўтар №№4–6 – Анатоль Баланюк.
№4 Белыя: b2, d4, f4, g5, а7 (5).
Чорныя: с3, а5, d6, с7, g7 (5).
№5 Белыя: е1, g1, f2, g3, h4, с5, b6 (7).
Чорныя: а3, с3, b4, е5, f6, а7, g7, b8 (8).
№6 Белыя: g1, f2, h2, е3, а5, b6 (6).
Чорныя: а3, с3, h4, е5, g5, h6, а7, g7 (8).
Пазіцыі пад нумарамі 7–8 належаць Валерыю Свізінскаму.
№7 Белыя: а3, b2, с3, d2, е7, f2 (6).
Чорныя: b6, с5, d6, е5, h2, (5).
№8 Белыя: а5, b4, е1, f2, f6, g5, h6 (7).
Чорныя: b8, с7, d4, d6, е3, h2, h8 (7).

Новыя канструкцыі
Свае новыя канструкцыі на 100-клетачнай дошцы прапануе 

вядомы архітэктар і шашачны кампазітар Анатоль Шабалін.

№9 (гл.дыяграму) Белыя: 
шашкі 7, 10, 13, 14, 18, 19, 20, 
29, 41, 47, дамкі 1, 4, 6, 11, 28, 
32, 33, 36, 38 (19).

Чорныя: шашкі 2, 3, 25, 26, 
40, дамка 49 (6).

Белыя пачынаюць і 
замыкаюць дамку чорных.

14-9(12A), 18, 47, 12, 48, 29, 
28-10, 44, 8, 43, 31, 41, 37 (46). 
A(34), 24, 31, 23(35В), 48-43, 10, 
44, 39, 38-33, 18, 45 (50). В(8), 

48-43, 10, 13, 44, 12, 12-40, 40 (49).
№10 Белыя: шашкі 12, 17, 29, 34, 40, 42, 44, дамкі 4, 5, 7, 25, 26, 

33, 50 (14).
Чорныя: шашкі 21, 36, 45, дамкі 1, 3, 35, 46, 49 (8).
Белыя пачынаюць і замыкаюць дамку і дзве шашкі чорных.
7-11(18А), 16, 8, 25-30, 44-39, 29-23, 41, 11-33, 49 [(44). 40 45]. 

А(23), 16, 8, 16-38, 48, 33-39, 34(40), 28, 37, 15, 47 [(46). 37 41].
Украінскія ўзоры

Украінскі аўтар Валерый Кручкоў прапануе свае творы ў 
міжнародныя шашкі.

№11 Белыя: 10, 27, 32, 37, 41 (5).
Чорныя: 18, 22, 23, 28, 33, 43 (6).
4, 39, 5 х.
№12 Белыя: 7, 8, 11, 12, 13, 14, 30, 31, 34, 41 (10).
Чорныя: 3, 16, 22, 23, 26, 28, 39, 42, 43 (9).
24, 1, 37, 17, 5 х.
№13 Белыя: 15, 16, 21, 23, 24, 30, 32, 37, 38, 43, 47 (11).
Чорныя: 5, 7, 8, 9, 12, 13, 14, 27, 35, 36, 40 (11).
17, 18, 41, 11, 4, 16, 32, 10, 24 х. 
№14 Белыя: 8, 12, 13, 15, 18, 20, 23, 41, 47, 48 (10).
Чорныя: 1, 4, 9, 21, 26, 29, 32, 34, 37 (9).
10, 4, 2, 27, 31, 41, 37 х.
Пазіцыя мае цікавае пабочнае рашэнне з эканамічным 

фіналам: 43, 42, 10, 4, 48, 38 х. На жаль, выйграе і 36 х.
Супаставім рашэнні

“Народная Воля” за 5 лютага 2021 года.
№2 – g7, d8(с7), d4, d2, f2(сb6), d6(а5), е7(b4), f8(а3А), g7 x. А(с3), 

b6, g5/h6 x.
№3 – f8, g5, g1(с7), сd4, d8 x.
№4 – f8, f4, b8(fg1), f2, f2, a7 x.
№5 – g3, b2, b6, f6, b8, c1 x.
№6 – g7, f8, h6, g3 x.
№7 – g5, g7, f8, h2. e3 (f4), e5 (d6), c7, d4 x.
№8 – 45, 40, 3(44), 21, 46 x.
№9 – 8, 38, 34, 38, 45(46), 32, 34 x.
№10 – 39, 17-12, 8, 4, 50 x.
№11 – 31, 20, 7, 3, 8, 17, 17 x.
Aдказы даслалі Эдуард Дамброўскі, Віталь Варушыла, Іван 

Наўроцкі (Мінск), Уладзімір Бандарык (в. Лугавая Слабада 
Мінскага раёна), Леанід Жыхар, Фёдар Карпей (Мядзел), Ігар 
Ананіч (Гродна), Сяргей Бурко (Орша). Дзякуем за лісты і 
спадзяёмся на вашу далейшую актыўнасць.

Свае лісты дасылайце на адрас рэдакцыі (220030 Мінск, 
вул.Энгельса, 34а, “Шашкі”) або на электронны адрас  
hulga.checkers@gmail.com.

Віктар ШУЛЬГА, міжнародны майстар спорту.

ШАШКІ

Пять способов снизить  
высокое давление без лекарств

Помимо лекарств снизить высокое давление могут помочь естественные способы, их называют специалисты из США, пишет healthinfo.ua.

Мікалай Казека ўжо два месяцы  
знаходзіцца ў бальніцы

Яшчэ ў студзені ў галоўнага трэнера зборнай Беларусі па фрыстайле быў дыягнаставаны каранавірус.

Мікалай Казека ўзначальвае 
нацыянальную каманду з 1993 года. 
Прызнаваўся лепшым трэнерам года ў 
Беларусі ў 2014-м і 2018 гадах. Кавалер 
ордэна Айчыны I, II і III ступеняў.

Пасля выбараў Мікалай Іванавіч 
адкрыта выказаў сваю грамадзянскую 
пазіцыю, а ў верасні быў пазбаўлены 
імянной стыпендыі. У лістападзе 
знакамітага трэнера не ўзялі на збор 
нацыянальнай каманды па фрыстай-
ле.

Вучні Мікалая Казекі заваявалі 
толькі на зімовых Алімпійскіх гуль-
нях сем медалёў рознай вартасці, у 
тым ліку чатыры залатыя.

– Шчыра кажучы, не думаў, што 
з-за каранавіруса можна патрапіць у 
бальніцу аж на два месяцы, – кажа 
Мікалай Іванавіч. – Але факт заста-
ецца фактам – менавіта столькі мне 
давялося праляжаць у бальнічнай 
палаце. Вельмі цяжка працякала 
гэтая кавідная пнеўманія.

– Зараз праходзіце рэабілітацыю?
– Зараз я знаходжуся ўжо 

ў тэрапеўтычным аддзяленні, 
мне робяць розныя працэдуры. 

Наступствы ад каранавіруса маюц-
ца і даволі сёр’ёзныя. Аднаўленне 
праходзіць складана, таму 
рэбілітацыя, мабыць, толькі пачы-

наецца. І, думаю, будзе працягвацца 
датстаткова доўга.

– У бальніцы ўдавалася 
сачыць за выступленнямі зборнай 
Беларусі па фрыстайле? Дарэчы, на 
нядаўнім чэмпіянаце свету нашы 
мужчыны-фрыстайлісты паказалі 
горшы за апошнія 30 гадоў вынік, 
а каманда наогул засталася без 
медалёў…

– Сачыў, безумоўна, і, на жаль, 
казаць пакуль няма пра што. Тут 
патрэбны аналіз і веданне таго, што 
адбывалася ўнутры каманды.

– Многія такое няўдалае высту-
пленне звязваюць з вашай адсут-
насцю ў зборнай…

– Магчыма, не без гэтага, хаця 
насамрэч цяжка меркаваць. Але 
было бачна, што напрацоўкі ў збор-
най былі добрыя, але да галоўнага 
старту каманда падышла ў развале-
ным стане.

Алесь СІВЫ.

БУДЬТЕ ЗДОРОВЫ!

Высокое кровяное давление увеличивает риск 
серьезных сердечно-сосудистых и несердечно-
сосудистых событий, включая инсульт, сердечный 
приступ, почечную недостаточность, летальный 
исход. Особое коварство гипертонии в том, что 
она часто протекает бессимптомно. Единственный 
эффективный способ определить ее наличие у 
человека – регулярное измерение АД независимо 
от самочувствия.

Если верхний показатель регулярно превышает 
цифру 140, а нижний – 90, это указывает на гипер-
тонию. Цифры, превышающие 180/120, являются 
сигналом тяжелой гипертонии.

Когда верхний показатель (систолическое дав-
ление) находится между 121 и 139, а нижний (диа-
столическое) – между 81 и 89, это означает пред-
гипертонию – состояние, которое может оказаться 
предвестником гипертони при сохранении нездо-
ровых привычек в образе жизни.

Пояснениями по поводу высокого давления 
поделились специалисты из США, доктор медици-
ны, кардиолог Лорен Манш Дал Фарра и доктор 
медицины, сертифицированный кардиолог Самир 
К. Мехта.

«Если вас беспокоит уровень артериального 
давления, поговорите с врачом о том, какие изме-
нения в образе жизни вам необходимы. Хотя суще-
ствуют лекарства, помогающие снижать высокое 
давление, также имеются естественные способы 
его коррекции», – заявили кардиологи.

Специалисты называют пять таких способов 

снизить высокое давление без лекарств.
Регулярная аэробная физическая актив-

ность. Для снижения высокого АД особенно 
эффективны быстрая ходьба, езда на велосипеде 
или плавание – об этом говорят результаты иссле-
дований с добровольцами-гипертониками.

По мнению экспертов, следует стремиться 
выполнять аэробные упражнения не менее 30 
минут в день три раза в неделю.

Уменьшение стресса. Хронический стресс 
средней степени тяжести способствует повыше-
нию артериального давления, учащенному серд-
цебиению и мышечному напряжению. По словам 
доктора Дал Фарра, людям, которые испытывают 
стресс, могут быть полезны такие методы релакса-
ции, как медитация и растяжка.

Избавление от лишнего веса. Медики конста-
тируют: артериальное давление повышается вме-
сте с индексом массы тела, поэтому для людей с 
избыточным весом или ожирением потеря лиш-
них килограммов является одним из самых дей-
ственных способов снизить его без применения 
лекарств.

Употреблять меньше соли и больше калия. 
Американская кардиологическая ассоциация 
предлагает с целью предотвращения гипертонии 
ограничивать потребление натрия до менее чем 
1500 мг в день, чтобы предотвратить гипертонию. 
В то же время, говорят кардиологи, поддержа-
ние правильного соотношения минералов (меньше 
соли, больше калия) важнее, чем просто снижение 
количества соли. Они рекомендуют употреблять 
естественно богатые калием продукты – брокколи, 
шпинат, свеклу, помидоры, морковь, картофель, 
кабачки, чечевицу и фасоль, бананы, апельсины, 
абрикосы, грейпфруты, чернослив, изюм, финики.

Ограничение потребляемого алкоголя. 
Исследования не подтвердили прямого влияния 
алкоголя на артериальное давление. Однако спирт-
ные напитки содержат большое количество кало-
рий и могут способствовать увеличению веса, что 
неблагоприятно отражается на здоровье сердца.

Учитывая, что снижение веса является одним 
из лучших способов снизить высокое давление 
без лекарств, специалисты советуют максималь-
но ограничивать употребление алкоголя тем, кто 
пытается худеть.

ПРЭЗЕнТАЦЫЯ

Форма ёсць. Ці будуць вынікі?
У дзень 30-годдзя 

Нацыянальнага 
алімпійскага камітэта 

Беларусі была 
прэзентавана алімпійская 
экіпіроўка нацыянальнай 

каманды.
Форму прадставілі мадэлі 

Нацыянальнай школы прыгажосці. 
Дызайн формы распрацаваны 
супрацоўнікамі НАК Беларусі 
сумесна са спецыялістамі прыватна-
га гандлёвага ўнітарнага прадпры-
емства «Сола-Пінск».

Камплект экіпіроўкі складаюць 
44 найменні. Вытворцы ўлічылі 
пажаданні алімпійцаў, зыходзячы 
з вопыту мінулых гадоў, а таксама 
летнія кліматычныя ўмовы ў Токіа.

Нагадаем: Алімпіяда пройдзе ў 
Японіі з 23 ліпеня па 8 жніўня 2021 
года. Гульні павінны былі адбыц-
ца яшчэ год таму, але іх давяло-
ся перанесці з-за пандэміі. Сёлета 
Алімпіяда пройдзе без замежных 
гледачоў.

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.


